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چهارشنبه 8 آذرماه 1402/ 29 نوامبر 2023 / 15 جمادی الاول 1445/سال شانزدهم/ شماره 2365 / 7000 تومان/ 8 صفحه 

رئیس کل دادگستری استان بوشهر از رهایی یک محکوم به قصاص پس از 

سپری کردن ۱۴ سال حبس در زندان دشتستان همزمان با سالروز شهادت 

حضرت فاطمه )س( خبر داد و گفت: اولیای دم پس از مصالحه و سازش، 

رضایت دادند.مهدی مهرانگیز در آیین آزادی یک زندانی محکوم به قصاص در 

دشتستان با بیان اینکه ترویج فرهنگ صلح و سازش در اولویت ....

چاپ کتاب های شما از 
یک نسخه تا صد هزار نسخه

انتشارات شروع

صفحه آرایی و طراحی کتاب، 
مجله و نشریات، بروشور و ... 

پذیرفته می شود

09391899871

فرمانده انتظامی استان بوشهر:

محموله لوازم آرایشی قاچاق

 در »دیلم« کشف شد

صادرات خرما 

استان بوشهر 

به روسیه و 

کشورهای اورآسیا

شرط جدید بانک مرکزی برای 

متقاضیان دریافت دسته چک

 اطلاعات املاک خود را 

ثبت نکنید، دسته چک 

نمی دهیم

مدیرکل شیلات استان بوشهر :

۲۱هزار تن میگوی 

پرورشی در استان 

بوشهر تولید شد

سرپرست بهزیستی استان مطرح کرد؛

آغاز واگذاری »موقت« 
کودکان بی سرپرست

 و بدسرپرست در بوشهر

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر گفت: مساحت 

اراضی منابع طبیعی استان بوشهر ۱.۷۲ میلیون هکتار است 

دارای  آن  درصد  معادل ۹۹  هکتار  تاکنون ۱.۶۷میلیون  که 

سند ثبتی شده است. "محمدرضا بزرگمهر" در نشست سه 

شنبه های »پاسخگویی مسئولان به رسانه ها « در بوشهر اظهار 

کرد: در سال گذشته ۲ هزار و ۹۱۲ هکتار و در سال جاری ۲ هزار 

و ۷۹۵ هکتار اراضی ساحلی حریم ۶۰ متری ....

معاون فنی و نظارت اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

استان بوشهر گفت: روزانه به طور متوسط ۴۴۰ هزار و ۸۸۸ تردد 

وسایل نقلیه در راه های استان بوشهر ثبت می شود.  بهرام اسدی 

در جمع خبرنگاران گفت: این تعداد تردد از طریق ۶۰ سامانه تردد 

شمار نصب شده در راه های استان به دست می آید.معاون فنی و 

نظارت اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بوشهر با 

بیان اینکه ۸۰ درصد راه های بوشهر با سامانه های هوشمند رصد 

می شود، افزود: در حال حاضر علاوه بر  ....

تا سال های نه چندان دور اشتغال افراد در سنین بالا امری 

عادی تلقی می شد. در آن روزگار در مشاغلی چون پیشه وری 

در بازار و حاشیه شهرها و همچنین کشاورزی و دامپروری در 

روستاها، مردان و زنان شاغل تا پایان عمر و تا زمانی که از کار 

نیفتاده بودند، همچنان شاغل می ماندند و پدیده ای به نام 

بازنشستگی وجود نداشت، اما با تولد نهاد دولت مدرن و 

همچنین به وجود آمدن ساختار تامین اجتماعی ....

فرمانده انتظامی استان بوشهر از کشف لوازم آرایشی قاچاق 

در شهرستان دیلم خبر داد. سردار حیدر سوسنی در جمع 

طرح  اجرای  در  گذشته  روز  داشت:  اظهار  مهر  خبرنگاران 

مأموران  ایرانی،  کالای  از  حمایت  و  کالا  قاچاق  با  برخورد 

انتظامی ایستگاه شهید موسوی شهرستان دیلم حین کنترل 

محورهای مواصلاتی، به ۲ دستگاه خودروی سواری مظنون 

و آنها را متوقف کردند. ...

2 3 2 2

معاون راهداری استان بوشهر خبر داد؛

تردد روزانه ۴۴۰ هزار خودرو 

در راه های استان بوشهر

1402091469

رعایت نرخ مصوب 

کپسول گاز مایع در 

بوشهر الزامی است

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر :

۹۹ درصد از اراضی منابع طبیعی 

بوشهر سنددار شدند

رهایی محکوم به قصاص در بوشهر 

پس از ۱۴ سال حبس

قوانین صادرات

 و واردات باید

 به روز شود

سخت ترین قطعه 

راه آهن بوشهر- 

شیراز با ۳۵ درصد 

پیشرفت

روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

بدیهی است کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پیشنهاد های خارج از سامانه 

ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. 

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن های 07732313943 تماس حاصل فرمايند.

شناسه آگهی: 1612163

۲۰۰۲۰۹7۵87۰۰۰۱77شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران:

 شماره مناقصه  R9/402/16  و  شماره تقاضا  0210029شماره مناقصه و تقاضا :

تامین شیرهای دبل بلاکموضوع و شرح مختصر اقلام درخواستی:

۱۹۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰  ريالمبلغ برآوردي مناقصه :

۹.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰  ريالمبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار:

نوع تضمين شركت در فرايند ارجاع كار:
تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰6۵۹ ه مورخ 

۹۴/۰۹/۲۲ هيات وزيران مي باشد.

تاريخ هاي مهم در فرآيند برگزاري مناقصه از طريق سامانه 

ستادايران:

       زمان اولين انتشار آگهی/ارسال به صفحه اعلان عمومی:                                           11 / 09 / 1402

        مهلت بارگيري و دريافت اسناد ارزيابی کيفی از سامانه ستادايران:                                      21 / 09 / 1402

       مهلت بارگذاري و ارسال پاسخ استعلام و مدارک ارزيابی کيفی در سامانه ستادايران:                    05 / 10 / 1402

پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی به همراه برنامه زمانی از طریق سامانه ستاد ارسال می گردد.آخرين مهلت بارگذاری پيشنهادات فنی و مالی در سامانه ستادايران:

استان بوشهر- كنگان- كيلومتر 15 جاده عسلويه- مجتمع گاز پارس جنوبي- پالايشگاه نهم)فاز12( – كد پستي: 7539171057 - تلفن : 07732313943آدرس مناقصه گذار:

آگهي فراخوان ارزیابي كيفي مناقصه عمومي دو مرحله ای- تجدید 1
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي )پالايشگاه نهم)فاز 12(( در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای 

از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

خام فروشی آبزیان استان بوشهر 
صنایع فرآوری و زنجیره ارزش تقویت شود

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار بوشهر:

بــررسی اصـلاح اقلام و معیـار ۶۰ تــن وزن بــرای تــرخیــص کـالای تــه لنــجی 
در استـــان بــوشهـــر

چرا بازنشستگان به بازار کار بازمی گردند؟

مستمری های ناچیز؛ عاملِ 

اشتغالِ غیرقانونی

 نمایش اقتدار 
نیروهای مسلح 

استان بوشهر
 در روز نیروی 

دریایی

واکنش وزیر کار به تصمیم 
مجلس برای همسان سازی 

بازنشستگان: حقوق 

 با کدام منابع؟!

جانمایی ۲6 هزار 

هکتار اراضی منطقه 

آزاد بوشهر

انتشار گازهای 
اسیدی در 

پالایشگاه فجر جم 
۲7درصد کاهش 

یافت
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خبـــــــر
خبــــــــــــر خبــــر

خبــــــرخبــــــر

خبــــــر

گزارش
پرداخت مطالبات داروخانه های 
استان بوشهر توسط بیمه سلامت

مدیرکل بیمه سلامت استان بوشهر از تسویه مطالبات 

داروخانه های طرف قرارداد با بیمه سلامت در این استان 

خبر داد و گفت: پرداخت مطالبات مراکز طرف قرارداد 

بیمه سلامت استان بوشهر به روز شده است.

داراب بارگاهی در نشست بررسی وضعیت پرداختی ها به 

مؤسسات طرف قرارداد از پرداخت مطالبات داروخانه های 

استان خبر داد و اظهار داشت: تمام مطالبات داروخانه های 

طرف قرارداد سازمان بیمه سلامت تا پایان مهرماه سال 

جاری پرداخت شد.وی با بیان اینکه همه داروخانه ها 

در استان بوشهر طرف قرارداد با بیمه سلامت هستند، 

گفت: در حال حاضر 125 داروخانه در سطح استان با این 

مجموعه قرارداد دارند و از آنجا که تأمین داروهای مورد 

نیاز بیماران اهمیت بسزایی دارد، باید از تمام ظرفیت 

خود برای پرداخت به موقع مطالبات داروخانه ها بهره مند 

شویم.بارگاهی با بیان اینکه امیدواریم تسریع در پرداخت 

مطالبات مؤسسات و مراکز درمانی منجر به ارتقای کیفیت 

خدمات سلامت و افزایش رضایتمندی بیمه شدگان و 

فعالان خدمات سلامت شود، ابراز امیدواری کرد: با این  

مهم مؤسسات و مراکز درمانی استان دغدغه کمتری برای 

رفع نیازها و کمبودهای خود داشته باشند و این امر سبب 

تسهیل در خدمت رسانی به بیمه شدگان شود.مدیرکل بیمه 

سلامت استان بوشهر از بارگذاری 51 بسته خدمتی ویژه 

بیماری خاص و صعب العلاج خبر داد و گفت: در اجرایی 

شدن طرح دارویار تاکنون 100 میلیارد تومان اختلاف هزینه 

ارز دارو به داروخانه های استان بوشهر پرداخت شده است.

وی با بیان اینکه پرداخت مطالبات مراکز طرف قرارداد 

بیمه سلامت استان بوشهر به روز شده است، اضافه 

کرد: اکنون 462 هزار نفر از جمعیت استان بوشهر تحت 

پوشش بیمه سلامت قرار دارد.

...............................................................

رهایی محکوم به قصاص در بوشهر 
پس از ۱۴ سال حبس

رئیس کل دادگستری استان بوشهر از رهایی یک محکوم 

به قصاص پس از سپری کردن ۱۴ سال حبس در زندان 

دشتستان همزمان با سالروز شهادت حضرت فاطمه )س( 

خبر داد و گفت: اولیای دم پس از مصالحه و سازش، 

رضایت دادند.مهدی مهرانگیز در آیین آزادی یک زندانی 

محکوم به قصاص در دشتستان با بیان اینکه ترویج 

فرهنگ صلح و سازش در اولویت برنامه دستگاه قضایی 

قرار دارد اظهار داشت: توسعه فرهنگ صلح و سازش آثار 

و برکات مهمی در جامعه دارد که ضمن کاهش هزینه 

دادرسی و قضایی سبب برطرف شدن مشکلات میان 

طرفین دعوا می شود.رئیس کل دادگستری استان بوشهر 

از رهایی یک محکوم از قصاص نفس در سالروز شهادت 

حضرت فاطمه )س( در زندان دشتستان بوشهر خبر داد.

مهدی مهرانگیز بیان کرد: این زندانی پس از 14 سال با 

رضایت اولیای دم در زندان دشتستان از قصاص نفس 

رهایی یافت.وی با بیان اینکه این زندانی در یک نزاع 

خانوادگی به صورت ناخواسته مرتکب قتل عمد شده بود 

خاطرنشان کرد: با همکاری و مساعدت مسئولان قضایی، 

کمیته صلح و سازش شعبه 8 شورای حل اختلاف زندان 

دشتستان، صلح یاران و معتمدان محلی، همیاری گسترده 

ریش سفیدان و بزرگان منطقه ارم و نیک اندیشی و بزرگ 

منشی اولیای دم در سالروز شهادت ام ابیها حضرت فاطمه 

زهرا سلام الله علیها به حرمت این بانوی بزرگ اسلام 

بخشیدند ،عمر دوباره یافت و به آغوش خانواده بازگشت.

...............................................................

فرمانده انتظامی استان بوشهر:

محموله لوازم آرایشی قاچاق
 در »دیلم« کشف شد

فرمانده انتظامی استان بوشهر از کشف لوازم آرایشی 

قاچاق در شهرستان دیلم خبر داد.

سردار حیدر سوسنی ظهر سه شنبه در جمع خبرنگاران 

مهر اظهار داشت: روز گذشته در اجرای طرح برخورد با 

قاچاق کالا و حمایت از کالای ایرانی، مأموران انتظامی 

کنترل  حین  دیلم  شهرستان  موسوی  شهید  ایستگاه 

سواری  خودروی  دستگاه   ۲ به  مواصلاتی،  محورهای 

مظنون و آنها را متوقف کردند. فرمانده انتظامی استان 

بوشهر افزود: مأموران در بازرسی از این خودروها، انواع 

لوازم آرایشی و بهداشتی قاچاق و فاقد مدارک کشف 

کردند. سردار سوسنی در ادامه تصریح کرد: در این راستا 

دو نفر دستگیر و به همراه پرونده متشکله جهت سیر 

مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شدند. فرمانده 

انتظامی استان با اشاره به اینکه برابر نظر کارشناسان 

ارزش کالای مکشوفه ۸ میلیارد ریال برآورد شده است، 

خاطرنشان کرد: شهروندان در صورت مشاهده و برخورد 

با هرگونه قاچاق کالا در سطح خرد و کلان، از طریق مرکز 

فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند تا در کمترین زمان 

نسبت به دستگیری مجرمان اقدام شد.

معاون نظارت، بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کننده اداره 

کل صمت استان بوشهر گفت: بر اساس توافقات صورت گرفته 

با شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، قیمت مصوب هر 

کپسول ۱۱ کیلویی گاز مایع تا اطلاع ثانوی 30 هزار تومان 

تعیین شده است .

بوشهر  در  ایرنا  با  گفت وگو  در  روز سه شنبه  رجایی"  "احمد 

دستگاه های  متعدد  جلسات  و  پیگیری ها  طبق  کرد:  اظهار 

اجرایی مرتبط و در راستای جلوگیری از عدم رعایت حقوق 

مصرف کنندگان، توزیع کنندگان مجاز گاز مایع در سطح استان 

بوشهر ملزم به رعایت نرخ مصوب می باشند، در غیر اینصورت 

اقدامات قانونی انجام می گیرد.

وی افزود: بازرسی و نظارت بر نحوه توزیع گاز مایع توسط 

بازرسان اداره کل صمت، اتحادیه های صنفی و سایر دستگاه 

های همکار در سراسر استان در حال انجام است.

معاون نظارت، بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کننده اداره 

کل صمت استان بوشهر تصریح کرد: براساس برنامه ریزی 

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، خانوارهایی که نیاز به 

کپسول های گاز مایع دارند باید با قید فوریت با مراجعه به 

سامانه سدف، نسبت به ثبت درخواست خود اقدام نمایند.

رجایی از شهروندان درخواست کرد: در صورت مشاهده هرگونه 

تخلف صنفی نظیر گرانفروشی، عرضه نکردن کالا و خدمات و 

سایر موارد با مراجعه به سامانه پاسخگویی 124، تماس تلفنی 

124 و یا با مراجعه حضوری به ادارات صنعت، معدن و تجارت 

سراسر استان بوشهر گزارش خود را ثبت و پیگیری کنند.

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر گفت: مساحت اراضی 

منابع طبیعی استان بوشهر ۱.۷۲ میلیون هکتار است که تاکنون 

۱.۶۷میلیون هکتار معادل ۹۹ درصد آن دارای سند ثبتی شده 

است.

به گزارش ایرنا، "محمدرضا بزرگمهر" در نشست سه شنبه های 

»پاسخگویی مسئولان به رسانه ها « در بوشهر اظهار کرد: در 

سال گذشته ۲ هزار و ۹۱۲ هکتار و در سال جاری ۲ هزار و ۷۹۵ 

هکتار اراضی ساحلی حریم ۶۰ متری ساحلی دریا که طی یک 

سال گذشته آزاد شده بودند، دارای سند ثبتی شدند.وی افزود: 

کشاورزی اعتبارات لازم برای ۵۰ هزار هکتار اراضی 

مدیریت  سازمان  برنامه ریزی اخذ و از 

برای  لازم  و قرارداد  مستندسازی 

است.تهیه نقشه تنظیم  شده 

ثبت  املاک و اسناد مدیرکل 

بوشهر  کرد: استان  تصریح 

با توجه به این که 

ت  عملیا

اراضی  از  برداری  نقشه  همچنین  و  مستندسازی  و  تطبیق 

کشاورزی و باغات استان انجام شده است کشاورزان و باغداران 

استان نیازی به تهیه نقشه و مراجعه به واحدهای ثبتی برای 

داد:  ادامه  ندارند.بزرگمهر  مالکیتی  و  هویتی  اسناد  تحویل 

کشاورزان و باغداران برای پیگیری سنددار شدن املاک کشاورزی 

و باغی خود بدون پرداخت هزینه های نقشه برداری می بایست 

به شرکت هایی مراجعه کنند که در قالب این طرح در فرمانداری 

ها و بخشداری ها مستقر شده اند.وی بیان کرد: در قالب این 

طرح که به نام شهید سلیمانی مزین شده، تاکنون از ۱۹۹ هزار 

هکتار اراضی کشاورزی استان بوشهر، ۱۰۸ هزار هکتار دارای سند 

رسمی شده اند.مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر عنوان 

کرد: سنددار کردن یک هزار و ۴۳۲ فقره از اراضی وزارت دفاع از 

جمله پایگاه هوایی، دریایی، سپاه پاسداران و انتظامی استان 

بوشهر به میزان چهار هزار و 287 هکتار، چهار هزار و ۵۰۰ هکتار 

اراضی شهرک های صنعتی استان، تبدیل ۳۸ هزار سند مالکیت 

دفترچه ای به تک برگ، ثبت ۵۵۱ فقره سند مالکیت رسمی برای 

۴۶۷ هکتار اراضی نهضت جهش تولید مسکن و صدور هفت 

هزار و ۷۹۶ جلد سند مالکیت دستگاه های دولتی بخشی 

از فعالیت های ۲ سال این اداره کل به شمار می رود.

بزرگمهر با اشاره به انجام عملیات حدنگاری در اراضی 

ملی، منابع طبیعی و اراضی ساحلی، گفت: اکنون 

۱۴ واحد ثبت املاک و اسناد در نقاط مختلف 

 ۱۱۰ کنند،  می  خدمت  ارائه  بوشهر  استان 

دفترخانه اسناد رسمی فعال هستند و راه اندازی ۹۷ دفترخانه 

دیگر در سال جاری در دستور کار قرار گرفته است.مدیرکل ثبت 

اسناد و املاک استان بوشهر ادامه داد: همچنین ۳۹ دفتر ازدواج 

و ۹۷ دفترخانه طلاق در استان فعال هستند.وی با اعلام این که 

۱۲۰ هزار سند دفترچه ای در اختیار مردم است، گفت: بر اساس 

قانون این اسناد کارایی لازم در محاکم قضایی ندارند و نیاز است 

که هر چه زودتر نسبت به تک برگ کردن این اسناد اقدام شود.

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر یادآور شد: تمامی 

۶۱۰ هزار پرونده معادل ۲۲ میلیون برگ سند موجود در این اداره 

کل اسکن و در سه بخش، بایگانی الکترونیک شده تا در صورت 

هر گونه حادثه ای به آنها آسیب وارد نشود و زمینه هر گونه 

تخلف و کلاهبرداری نیز از بین برود.بزرگمهر گفت: صدور سند 

رسمی برای جزایر استان بوشهر نیز در حال انجام است که اکنون 

اسناد رسمی جزایر خارگ و خارگو به نام دولت انجام صادر شده 

است.مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر عنوان کرد: با 

ایجاد تفاهم با بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان، از ابتدای 

امسال یک هزار و ۷۲۶ فقره سند مالکیت در روستاها و ۸۷۴ 

سند مالکیت در شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر صادر شده است.

وی ادامه داد: متقاضیان روستایی و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر 

نیاز به پرداخت هزینه های نقشه برداری ندارند و می توانند 

با هماهنگی با دهیاری ها، اسناد خود را در اختیار کارشناسان 

ادارات ثبت اسناد شهرستان ها قرار دهند تا پس از بررسی اسناد 

رسمی آنها صادر شود.

معاون فنی و نظارت اداره کل راهداری و حمل 

و نقل جاده ای استان بوشهر گفت: روزانه به 

وسایل  تردد  و ۸۸۸  هزار  متوسط ۴۴۰  طور 

نقلیه در راه های استان بوشهر ثبت می شود.

به گزارش خبرنگار مهر، بهرام اسدی در جمع 

طریق  از  تردد  تعداد  این  گفت:  خبرنگاران 

۶۰ سامانه تردد شمار نصب شده در راه های 

استان به دست می آید.معاون فنی و نظارت 

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 

بوشهر با بیان اینکه ۸۰ درصد راه های بوشهر با 

سامانه های هوشمند رصد می شود، افزود: در 

حال حاضر علاوه بر ۶۰ دستگاه تردد شمار و ۱۹ 

دستگاه دوربین نظارت تصویری، ۵۳ سامانه 

و  رصد  منظور  به  نیز  تخلفات  ثبت  دوربین 

کنترل سرعت لحظه ای وسایل نقلیه در طول 

راه ها نصب هستند.معاون اداره کل راهداری 

و حمل و نقل جاده ای بوشهر ادامه داد: طی 

و ۳۹  میلیون  جاری ۱۰۳  سال  ماهه  هشت 

هزار و ۷۹۶ تردد خودرو در محورهای استان 

ثبت شده که نسبت به زمان مشابه پارسال ۱۲ 

درصد افزایش داشت.اسدی گفت: ۸۹ درصد 

ترددها مربوط به خودروهای سبک و ۱۱ درصد 

خودروهای سنگین بوده است.

افزایش ۱۳ درصدی ترددها

اسدی از افزایش ۱۳ درصدی تردد خودروها در 

ورودی و خروجی های استان خبر داد و تصریح 

کرد: در هشت ماهه سال جاری ۸ میلیون و 

۱۹۰ هزار تردد انواع وسیله نقلیه به ورودی های 

استان بوشهر بوده، از طرفی ۸ میلیون و ۷۲ 

هزار وسیله نقلیه از استان خارج شده است.

پرتردد  محورهای  درباره  مسئول  مقام  این 

خروجی  و  »ورودی  کرد:  خاطرنشان  استان 

بوشهر«، محور »کنگان-عسلویه« و بالعکس و 

تردد  بیشترین  بالعکس  و  »سیراف-عسلویه« 

خودرو را از ابتدای امسال ثبت کرده اند.

وی یادآور شد: محورهای »گناوه- سیاه مکان« 

و بالعکس، »دیر-بردخون« و بالعکس و »اهرم-

فراشبند« و بالعکس نیز کمترین تردد خودرو 

داشته اند.معاون اداره کل راهداری و حمل و 

نقل جاده ای استان بوشهر با اشاره به شروع 

فصل بارندگی در استان تاکید کرد: هموطنان 

گیری  با شماره  قبل شروع سفر خود  گرامی 

سامانه گویا یا سامانه اینترنتی ۱۴۱ می توانند 

راه های  ترافیکی  و  آخرین وضعیت جوی  از 

استان و کشور مطلع شوند.

ارتش  دریایی  نیروی  روز  آذر   ۷ با  همزمان 

جمهوری اسلامی ایران، اقتدار نیروهای مسلح 

مستقر در استان بوشهر در رژه باشکوهی به 

با روز نیروی  نمایش گذاشته شد.  همزمان 

صبح  ایران  اسلامی  جمهوری  ارتش  دریایی 

امروز مراسم صبحگاه نیروهای مسلح مستقر 

در استان بوشهر در میدان پایگاه دریایی بوشهر 

برگزار شد. در این آیین فرمانده پایگاه نیروی 

سالروز  آذر   7 گرامیداشت  با  بوشهر  دریایی 

نیروی دریایی به عملیات مروارید پرداخت و 

اظهار داشت: نیروی دریایی ارتش در همان 

نیروی  اقتدار  با  تحمیلی  جنگ  اول  روزهای 

دریایی رژیم بعث عراق را نابود کرد و تا پایان 

جنگ دیگر حضور نداشت. امیر دریادار دوم 

احسان نصیری از اقتدار نیروی دریایی ارتش 

تأمین  گفت:  و  داد  خبر  اسلامی  جمهوری 

امنیت دریایی و عبور با اقتدار از اقیانوس ها و 

آبراهه بین المللی از  ویژگی های نیروی دریایی 

راهبردی ارتش است. نیروی دریایی راهبردی 

ارتش در دوران دفاع مقدس در عملیات های 

مختلف شرکت کرد و اقتدار آفرید.

 ارتقا توانمندی نیروی دریایی راهبردی ارتش

آیت الله غلامعلی صفایی بوشهری هم با تبریک 

سالروز نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی 

ایران با بیان اینکه اکنون ایران اسلامی در ابعاد 

نظامی،  دفاعی،  امنیتی،  اقتصادی،  گوناگون 

علم و فناوری دارای اقتدار جهانی است، اظهار 

داشت: بخش مهمی از این اقتدار به منظومه 

نظامی و نیروهای مسلح وابسته است.

نماینده ولی فقیه در استان بوشهر، با اشاره 

به اقتدار نظامی ایران اسلامی و نقش آن در 

نظم نوین آینده جهان خاطرنشان کرد: اقتدار 

ارتش  راهبردی  دریایی  نیروی  توانمندی  و 

نظامی  هندسه  در  ایران  اسلامی  جمهوری 

جهانی نقش فوق العاده و ویژه است.

رئیس شورای فرهنگ عمومی استان بوشهر 

عبور از آبراهه های بین المللی و دریاهای آزاد 

و اقیانوس های مهم و بزرگ جهان و تسلط بر 

آنها را از ویژگی نیروی دریایی راهبردی ارتش 

دانست و خاطرنشان کرد: اکنون نیروی دریایی 

راهبردی ارتش با توسعه تجهیزات نظامی در 

ابعاد گوناگون به اقتدار بالایی رسیده است.

در  توانمند  نیروی  این  کرد:  اضافه  وی 

پیشرفت  زیرسطحی،  سطحی،  تجهیزات 

الکترونیکی و الحاق ناوهای پیشرفته از اقتدار 

با  بوشهر  جمعه  است.امام  برخوردار  بالایی 

گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان والامقام و 

با اشاره به 7 آذر سالروز نیروی دریایی ارتش 

جمهوری اسلامی ادامه داد: نیروهای مسلح از 

جمله نیروی دریایی راهبردی ارتش جمهوری 

اسلامی ایران با قدرت بالامیدانی و عملیاتی در 

بهترین شرایط قرار دارند.

رژه یگان های منتخب نیروهای مسلح استان

در این آیین نیروهای مسلح مستقر در استان 

بوشهر در یک رژه باشکوه اقتدار و توانمندی 

خود را به نمایش گذاشتند.

معاون راهداری استان بوشهر خبر داد؛

تردد روزانه ۴۴۰ هزار خودرو در راه های استان بوشهر

 نمایش اقتدار نیروهای مسلح استان بوشهر
 در روز نیروی دریایی

آغاز عملیات اجرایی طرح »دام شهر« استان بوشهر
استاندار بوشهر از آغاز عملیات اجرایی طرح دام شهر استان در سال جاری خبر داد و 
گفت: برای اجرایی شدن طرح دام شهر در استان بوشهر اقدامات لازم انجام شده و 

در مرحله پایانی است. 

گزارش

انعقاد تفاهم نامه بین دانشگاه فنی رعایت نرخ مصوب کپسول گاز مایع در بوشهر الزامی است

و حرفه ای و پایگاه دریایی بوشهر

همزمان با ۷ آذر، روز نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی 

ایران دانشگاه فنی و حرفه ای استان و پایگاه دریایی بوشهر 

تفاهم نامه آموزشی و پژوهشی منعقد کردند.

همزمان با 7 آذر سالروز نیروی دریایی ارتش جمهوری 

اسلامی ایران ظهر امروز تفاهم نامه آموزشی و پژوهشی 

بین دانشگاه فنی و حرفه ای استان و پایگاه دریایی بوشهر 

به منظور ایجاد، گسترش، همفکری و همکاری آموزشی 

منعقد شد.این تفاهم نامه که به امضای رئیس دانشگاه 

فنی و حرفه ای استان و فرمانده پایگاه دریایی بوشهر رسید 

با هدف استفاده از خدمات علمی، آموزشی، پژوهشی، 

مشاوره ای، آزمایشگاهی و کارگاهی یکدیگر برای توسعه 

و ارتقا آموزش های عالی استان و کشور منعقد شده است.

احسان بهمیاری در این مراسم با تبریک روز نیروی دریایی 

ارتش جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: براساس این 

تلاش  راستای  در  می شوند  متعهد  طرفین  تفاهم نامه، 

به منظور ایجاد تسهیلات برای آموزش دانشجویان معرفی 

قراردادهای  اساس  بر  و  موجود  مقررات  قالب  در  شده 

منعقده و برای ارائه خدمات کارگاهی و آزمایشگاهی مورد 

نیاز فعالیت کنند.وی تلاش برای ارائه أخذ مجوز و ارائه 

دوره های آموزشی کوتاه مدت مورد نیاز طرفین مطابق با 

استانداردهای بین المللی را از دیگر ویژگی این تفاهم نامه 

دانست و بیان کرد: بهره گیری از توانایی و امکانات طرفین 

برای اجرای فعالیت های مشترک یا اختصاصی آموزشی 

و علمی در سمینار، همایش و کارگاه های آموزشی از دیگر 

موضوعات این تفاهم نامه است.رئیس دانشگاه فنی و 

حرفه ای استان بوشهر همکاری در تهیه و تدوین محتوای 

آموزشی، مشارکت برای ارائه مشاوره در راستای راه اندازی، 

آزمایشگاهی  آموزشی،  مراکز  از  بهره برداری  و  تکمیل 

و کارگاهی را از دیگر قابلیت های تفاهم نامه آموزشی و 

پژوهشی یاد شده دانست.

................................................................

جانمایی ۲6 هزار هکتار اراضی 

منطقه آزاد بوشهر

مدیرکل ثبت املاک و اسناد استان بوشهر از انجام عملیات 

و  تجاری  آزاد  منطقه  اراضی  هکتار  هزار   ۲۶ جانمایی 

صنعتی بوشهر خبر داد و گفت: برای ثبت نهایی و صدور 

سند اقدامات لازم انجام شده است.

محمدرضا بزرگمهر در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در بوشهر، 

با اشاره به انجام عملیات حدنگاری در اراضی ملی، منابع 

طبیعی و اراضی ساحلی، اظهار داشت: اکنون 14 واحد 

ثبت املاک و اسناد در نقاط مختلف استان بوشهر فعالیت 

می کند. وی از فعالیت 110 دفترخانه اسناد رسمی در استان 

بوشهر خبر داد و تصریح کرد: راه اندازی 97 دفترخانه دیگر 

در سال جاری در دستور کار قرار گرفته است. مدیرکل ثبت 

اسناد و املاک استان بوشهر فعالیت 39 دفتر ازدواج و 

97 دفترخانه طلاق در استان را مورد اشاره قرار داد و بیان 

کرد: قانون حدنکاری و کاداستر در اراضی ملی، کشاورزی 

و منابع طبیعی از بروز اختلاف و هر گونه فساد جلوگیری 

کرده است. بزرگمهر مساحت اراضی منابع طبیعی استان 

را 1.7 میلیون هکتار دانست و خاطرنشان کرد:  بوشهر 

تاکنون بیش از 1.6 میلیون هکتار اراضی منابع طبیعی 

استان بوشهر معادل 99 درصد دارای سند ثبتی شده است.

وی به اراضی حریم 60 متری ساحل دریا استان بوشهر 

پرداخت و خاطرنشان کرد: در این اراضی سال گذشته در 2 

ماه 2 هزار و 912 هکتار و در سال جاری 2 هزار و 795 هکتار 

اراضی ساحلی ثبت و دارای سند ثبتی شدند.

بوشهر صدور سند  استان  املاک  و  اسناد  ثبت  مدیرکل 

و  داد  قرار  اشاره  مورد  را  باغات  و  کشاورزی  اراضی  در 

کشاورزی  اراضی  هکتار  هزار   50 برای  کرد:  خاطرنشان 

قرارداد لازم برای مستندسازی و تهیه نقشه تنظیم شد.

بزرگمهر اضافه کرد: تاکنون 199 هزار هکتار اراضی کشاورزی 

در استان بوشهر شناسایی شده که برای 108 هزار هکتار 

آن تاکنون سند صادر شده است. وی صدور سند برای 

اراضی وزارت دفاع از جمله پایگاه هوایی، دریایی، سپاه 

پاسداران و انتظامی استان بوشهر را مورد اشاره قرار داد 

و بیان کرد: تاکنون یک هزار و 432 فقره سند برای این 

مجموعه ها صادر شده است. مدیرکل ثبت اسناد و املاک 

استان بوشهر صدور سند برای 4 هزار و 500 هکتار اراضی 

در شهرک های صنعتی استان بوشهر را مورد اشاره قرار داد 

و تصریح کرد: برای منطقه آزاد تجاری و صنعتی بوشهر 

اقدامات لازم برای ثبت، صدور سند و جانمایی انجام شده 

است. بزرگمهر از انجام عملیات جانمایی 26 هزار هکتار 

و  داد  بوشهر خبر  و صنعتی  تجاری  آزاد  منطقه  اراضی 

گفت: برای ثبت نهایی و صدور سند اقدامات لازم انجام 

شده است. وی تعویض سند دفترچه ای را مورد اشاره قرار 

داد و اضافه کرد: در 7 ماه امسال 38 هزار سند مالکیت 

دفترچه ای به تک برگ تبدیل شده و اکنون 120 هزار سند 

زودتر  باید هر چه  که  اختیار مردم است  در  دفترچه ای 

تعویض شود.

بررسی اصلاح اقلام و معیار

 6۰ تن وزن برای ترخیص کالای 

ته لنجی در استان بوشهر

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار بوشهر 

ملوانان  و  لنج داران  مشکلات  بررسی  به  اشاره  با 

شناورهای تجاری گناوه و دیلم، گفت: اصلاح ۵۹ قلم 

کالای همراه ملوان و برداشتن معیار ۶۰ تن وزن برای 

ترخیص کالای ته لنجی بررسی شد.

لنج داران  و  مرزنشینان  با  نشست  در  پورات  اکبر 

شهرستان های گناوه و دیلم و بازدید از گمرک این 

مشکلات  نشست  این  در  داشت:  اظهار  مناطق، 

مصوبه جدید کالای همراه ملوان از سوی لنج داران 

مطرح شد که مجموعه استان نهایت تلاش و پیگیری 

مرزنشینان  رضایت  جلب  و  موانع  رفع  راستای  در 

استان بوشهر انجام می شود.معاون سیاسی، امنیتی 

و اجتماعی استاندار بوشهر، تصریح کرد: از ابتدای 

دولت سیزدهم تاکنون و با تلاش مستمر استاندار 

دولت  اساسی  و  مهم  اولویت های  از  یکی  بوشهر، 

ساماندهی کالای همراه ملوان بوده است تا نگرانی 

با  گفت:  شود.وی  برطرف  زمینه  این  در  لنج داران 

تلاش و پیگیری های مکرر استاندار بوشهر اخیراً سفر 

اول لنج داران استان در راستای حمایت از معیشت 

مرزنشینان استان از سوی وزیر کشور ابلاغ شد. پورات 

خاطرنشان کرد: دولت در راستای ساماندهی کالای 

همراه ملوان همواره در تلاش است که با دقت و 

خصوص  در  مرزنشینان  به  آسیب  ایجاد  بدون 

ته لنجی نظم و ساماندهی لازم را انجام دهد و در 

مسائل  و  نظرات  موضوع،  این  بخش های  تمامی 

لنج داران و مرزنشینان استان بوشهر را مد نظر قرار 

اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون  داد.  خواهد 

استاندار بوشهر عنوان کرد: اصلاح 59 قلم کالای همراه 

ملوان و برداشتن معیار 60 تن وزن برای ترخیص 

کالای ته لنجی از جمله موارد مطرح شده در نشست 

با لنج داران شهرستان های گناوه و دیلم بود. وی بیان 

کرد: در پایان نشست با لنج داران به صورت میدانی و 

با حضور خود لنج داران برای بررسی جزئیات از گمرک 

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر :

۹۹ درصد از اراضی منابع طبیعی بوشهر سنددار شدند
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جامعه استخدام جوانان بوشهری در پالایشگاه های پارس جنوبی در اولویت قرار گرفت
مدیر کار و خدمات اشتغال منطقه ویژه پارس از اولویت استخدام جوانان متخصص بومی استان بوشهر در 
شرکت ها، صنایع و پالایشگاه های پارس جنوبی خبر داد. 

گزارش خبــــــــــــر

خبــــــــــــر

محمد غلامحسینی: میگوی پرورشی یکی از محصولات استان 

زرخیز استان بوشهر است به گونه ای که در حال حاضر از ۶ هزار 

و ۲۰۰ هکتار زمین زیر کشت میگوی پرورشی در استان بوشهر، 

بیش از ۲۱ هزار تن میگو برداشت شده است.

استان بوشهر قطب تولید لارو میگو در کشور و از استان های 

پیشرو اقتصاد دریا محور است و تاکنون بیش از سه میلیارد 

لارو میگو در استان تولید شده که علاوه بر تأمین مزارع پرورش 

میگوی استان به استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان، 

گلستان و خوزستان ارسال شده است. بخش عمده میگوی 

پرورشی استان بوشهر صادر می شود و به منظور تقویت بازارهای 

تمهیدات  است  نیاز  بوشهر،  استان  میگوی  برای  بین المللی 

بیشتری برای ارزآوری این محصول انجام گیرد.یکی از مهمترین 

چالش ها و آسیب هایی که در عرصه آبزی پروری استان بوشهر 

می توان اشاره کرد، عرضه این محصولات به صورت خام به 

بازارهای هدف است که با تکمیل زنجیره ارزش افزوده می توان 

زمینه تقویت اشتغال، ارزآوری، درآمدزایی و… را فراهم ساخت.

نقش پرورش آبزیان در توسعه استان بوشهر

دبیر اجرایی انجمن صنعت آبزیان استان بوشهر در گفت وگو 

با خبرنگار مهر گفت: استان بوشهر چهار سال متوالی است که 

به عنوان تولید کننده و صادرکننده نمونه ملی میگوی پرورشی 

معرفی می شود. عبدالرسول بهنام راد بیان کرد: نمایشگاه ملی 

استان های  از  عرصه  این  فعالان  حضور  با  بوشهر  در  آبزیان 

مختلف در عرصه تولید، فرآوری، بسته بندی و صادرات دی ماه 

امسال برگزار می شود. وی خاطرنشان کرد: یکی از محورهای 

توسعه استان بوشهر پرورش آبزیان است که این مهم باید به 

صورت ویژه حمایت شود.

تکمیل زنجیره ارزش آبزیان

مدیرکل شیلات استان بوشهر نیز در گفت وگو با خبرنگار مهر 

اظهار داشت: یکی از ظرفیت های مهم استان تولید محصولات 

پرورشی در حوزه آبزیان است.عقیل امینی تصریح کرد: انواع 

و  زالو  نرئیس،  کرم  جلبک،  ماهی،  میگو،  شامل  محصولات 

صدف در استان بوشهر تولید می شود. وی با اشاره به اینکه 

معرفی شده  کشور  پرورشی  میگوی  تولید  قطب  استان  این 

است، خاطرنشان کرد: یکی از مشکلات حوزه پرورش ارائه و 

عرضه محصول میگوی پرورشی بدون توجه به فرآوری است که 

نمایشگاه آبزیان فرصت مهمی در عرصه آشنایی فعالان عرصه 

آبزیان با تجهیزات فرآوری فراهم می کند.

امینی، گذر از خام فروشی را یکی از برنامه ها دانست و بیان 

کرد: ایجاد صنایع فرآوری آبزیان در استان بوشهر شتاب گرفته 

که با تکمیل زنجیره ارزش آبزیان زمینه ایجاد ارزش افزوده این 

محصول فراهم می شود.

لزوم معرفی ظرفیت های حوزه آبزیان

برای تبادل اطلاعات، حرکت به سوی یک اقتصاد باز و رو به رشد، 

جهش صادراتی، نگاه مدبرانه به خواسته ها و علایق مشتریان 

و رصد کردن مداوم سلایق آن ها، ارزیابی کارشناسانه بازارهای 

مختلف و دستیابی به دانش و تکنولوژی روز دنیا و پدیده های 

نوین علم و صنعت و انتقال فناوری باید این محصول معرفی 

شود. یکی از مهم ترین ابزارهای بازاریابی و شناخت بازارهای 

جدید و ارزیابی بازارهای موجود و نوعی خودارزیابی از وضعیت 

بازارهای داخلی و خارجی حضور در  حضور هر مجموعه در 

شرکت  مدیرعامل  نامور  حسین  گفته  به  است.  نمایشگاه 

نمایشگاه های بین المللی استان بوشهر، این استان در عرصه 

صنایع  ماهی،  میگو،  گوجه فرنگی،  خرما،  محصولات  تولید 

دریایی از توانمندی بالایی برخوردار است و نمایشگاه آبزیان در 

بوشهر از ۱۹ تا ۲۲ دی ماه امسال با مشارکت فعالان این حوزه از 

۱۵ استان و ۶۱ شرکت در بوشهر برگزار می شود. انتظار می رود که 

با تلاش و همت همه مسئولان زمینه برای تقویت زنجیره ارزش 

و توسعه صنایع فرآوری و بسته بندی آبزیان در استان بوشهر 

فراهم شود تا شاهد توسعه اشتغال و درآمدزایی و همچنین 

ارزآوری بهتر و بیشتر آن باشیم.

 تا سال های نه چندان دور اشتغال افراد در سنین بالا امری عادی تلقی می شد. 

در آن روزگار در مشاغلی چون پیشه وری در بازار و حاشیه شهرها و همچنین 

کشاورزی و دامپروری در روستاها، مردان و زنان شاغل تا پایان عمر و تا زمانی 

که از کار نیفتاده بودند، همچنان شاغل می ماندند و پدیده ای به نام بازنشستگی 

وجود نداشت، اما با تولد نهاد دولت مدرن و همچنین به وجود آمدن ساختار 

تامین اجتماعی در کشورها و طبعا ایران، رفته رفته این فرهنگ که »کرامت 

انسانی افراد مسن و بازنشسته جامعه چنان است که نباید در سنین بازنشستگی 

کار کنند« در مسیر روند توسعه جا افتاد.

اما امروز که سال ها از تصویب قانون بازنشستگی در بازار روابط کار می گذرد با 

پدیده ی دیگری از نوع اشتغال بازنشستگان مواجه هستیم. البته این بار علت 

اصلی تمایل بازنشستگان به حضور در بازار کار تنها به عامل اقتصادی و نیاز آنها 

به ادامه کار بازمی گردد.

اشتغال بازنشستگان کشور )به ویژه بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی( در 

دوران شروع دریافت مستمری، یکی از آسیب های رایج در بازار کار است که 

در کشور ایران با کاهش ارزش پول ملی و افزایش روند مداوم تورم بالای ۴۰ 

درصدی در کشور، به پدیده ای رایج در اقتصاد بدل شده است؛ اما این پدیده ی 

اقتصادی به همان اندازه که واقعی است، غیرقانونی و ضد کرامت انسانی نیز 

هست.

وقتی آنچه به عنوان مستمری نصیب بازنشستگان می شود پاسخگوی شرایط 

اقتصادی آنها نباشد و در شرایطی که با روند فزاینده تورم و کاهش ارزش پول و 

همچنین بحران در صندوق های تامین اجتماعی، ارزش دارایی های بازنشستگان 

و شاغلین در صندوق ها کاهش یافته و ارزش مستمری دریافتی ماهانه نیز در 

مسیر نزول گام نهاده است، رفته رفته اقلیتی از بازنشستگان بار دیگر به مسیر 

اشتغال گام نهاده و وارد بازار کار شدند. اما از آنجا که بکارگیری بازنشستگان پس 

از واریز اولین مستمری؛ غیرقانونی است و باعث قطع واریز مستمری در صورت 

اثبات اشتغال بازنشسته می شود، لذا بازنشستگان در اغلب مشاغل و فرصت های 

شغلی رسمی نمی توانند حاضر شوند. 

روزگار  در  اشتغال  به  آن ها  نیاز  افزایش  و  بازنشستگان  معیشتی  مشکلات 

کهنسالی یا نزدیک به آن البته واقعیتی ناخوشایند است که با وجود محدودیت  

در بکارگیری بازنشستگان، آنها را به اشتغال در اقتصاد زیرزمینی و غیر رسمی 

وادار کرده است. خیل گسترده ای از بازنشستگان کشوری و تامین اجتماعی امروز 

مشاغلی چون رانندگی، نگهبانی، سرایداری و ... به دلیل کمتر در  تیررس بازرسان 

بودن و همچنین ساده تر بودن را به عنوان شغل دوران بازنشستگی انتخاب 

کرده اند. و در این میان؛ رانندگی از آنجا که نه در دستورالعمل های صدور گواهینامه 

در ایران )برخلاف بسیاری از کشورها( برای سنین بالا محدودیت تمدید گواهینامه 

رانندگی وجود دارد و نه در دستورالعمل ها و آیین نامه ها و پروتکل های بسیاری از 

آژانس های تاکسیرانی و صادرکنندگان پروانه برخورداری از پلاک تاکسی و حتی 

پلتفرم های مربوط به تاکسی های اینترنتی، چیزی به نام محدودیت سنی در 

جذب وجود دارد، انبوه افراد در سنین بازنشستگی را جذب خود کرده است. 

البته اگرچه تشکل ها و نهادهای مربوط به بازنشستگان و سازمان تامین اجتماعی 

بارها اشتغال علنی بازنشستگان را موجب آسیب های گسترده به فرد بازنشسته 

و صندوق های بازنشستگی و اشتغال جدید در کشور ارزیابی کرده اند اما بخش 

زیادی از بازنشستگانی که برای تامین مایحتاج زندگی اجبارا در مسیر اشتغال 

قرار گرفته اند، استدلال های مدیران تامین اجتماعی و کانون های بازنشستگی را 

نپذیرفته و معتقدند در شرایط بازنشستگی که مخارج فرد بیشتر می شود و درآمد 

کمتر، اشتغال تنها راهکار تامین مایحتاج روزانه معاش حداقلی است.

بازنشستگی زودتر از موعد؛ کلید بحران اشتغال بازنشستگان

عبدالله مختاری )کارشناس تامین اجتماعی و عضو علی البدل کانون بازنشستگان 

تهران( در این رابطه می گوید: اینکه بازنشسته شاغل شود، عملًا باعث آن می شود 

که جای یک نیروی جوان که می تواند حق بیمه بپردازد را اشغال کند، اما در 

شرایطی که بازنشسته شاغل به ما فعالان حقوق بازنشستگی می گوید که وقتی 

اتباعی بطور غیرقانونی و علنی کار می کنند، چرا من با این حجم از مشکلات 

معیشتی غیرقانونی کار نکنم؟ از پاسخ به او باز می مانیم. 

وی می افزاید: اینکه یک دستگاه یا یک کارفرما از تجربیات یک بازنشسته استفاده 

کند، یک بحث دیگر است، اما وقتی بازنشسته برخلاف میل خود و از روی جبر 

اقتصادی و تنگدستی کار می کند، بحث کاملا متفاوت می شود. ما بر این باوریم 

دولت ها باید حداقل حقوقی را برای بازنشسته وضع کنند که معیشت او با مشکل 

روبه رو نشود.  مختاری با اشاره به چالش بازنشستگی های زودتر از موعد می گوید: 

ما اکنون چنان دچار چالش بازنشستگی زودتر از موعد هستیم که برخی با پرکردن 

سابقه ۱۰ روز در ماه و سابقه ۱۰ سال از ۳۰ سال خدمت، باوجود دریافت مستمری 

حداقلی از خدمات بیمه و درمان رایگان سازمان تامین اجتماعی استفاده می کنند 

و این برای نهاد درمان سازمان مشکل ایجاد کرده است، اما با این حال فرد حاضر 

است سابقه پر نکند تا بعد از بازنشستگی تازه وارد بازار کار شود. 

برخی  می شود  دیده  گاهی  می کند:  تاکید  بازنشستگان  حقوق  فعال  این 

بازنشستگان از تمکن مالی برخوردار هستند و چنین اقدامی می کنند یا در مشاغل 

آزاد امکان فعالیت دارند. مواردی دیده شده که فرد تنها دو سال سابقه بیمه در 

زمان خدمت سربازی داشته و خودش ۸ سال سابقه را در زمانی که پرکردن سابقه 

ارزان تر بوده، ریخته است تا با ۱۰ سال سابقه و بازنشستگی آن، بتواند فقط از 

خدمات درمان بهره ببرد. این آسیب در شرایطی است که تامین اجتماعی هنوز 

علاجی برای این موارد که به درمان و ذخایر سازمان آسیب می زند، در نظر نگرفته 

است. او تاکید می کند: بازنشستگی زودتر از موعد برای بخشی از جامعه کارگری 

جذاب شده است و بسیاری با ۲۰ یا ۲۵ سال سابقه و یا خرید سابقه دوست 

دارند هرچه زودتر بازنشسته شوند. در حدود ۳۰ سال پیش فرهنگ کار چنان بود 

که بسیاری باوجود آنکه از سن بازنشستگی شان نیز می گذشت، همچنان به کار 

و اشتغال ادامه می دادند و حق بیمه واریز می کردند و کارفرما باید به زور آن ها را 

بازنشسته می کرد. اما امروز شرایط کار به نحوی تغییر کرده که فرد ولو با سابقه 

کمتر از ۳۰ روز نیز گاهی تمایل دارد که بازنشسته شود. عضو علی البدل کانون 

بازنشستگان تامین اجتماعی تهران اعتقاد دارد: این مشکل میل به بازنشستگی 

سریع و فرار از دوران اشتغال رسمی به این دلیل است که فرد در دوران اشتغال 

خود نیز معیشت قابل توجهی نداشته و تمایل دارد تا زودتر بازنشسته شود تا 

علاوه بر مستمری دریافتی حداقلی، در یک موقعیت شغلی دیگر در شرایطی که 

گاه فقط ۴۵ یا ۵۰ سال سن دارد، دوباره مشغول به کار شود تا درآمد بیشتری 

داشته باشد. مختاری می گوید: وقتی حداقل های مزد و حقوق برای شاغلین 

فراهم نشود، چنین آسیبی طبیعی است زیرا نه تنها بازنشستگانی که باید در 

سنین بالا فقط استراحت کرده وشان خود را حفظ کنند، شاغل می شوند، که 

حتی شاغل حداقل بگیر ما نیز تنها باید یک شغل داشته باشد. اما همانطور که 

بازنشسته دو محل درآمدی مستمری و شغل غیرقانونی و غیررسمی دارد، بلکه 

شاغل بازنشسته نشده نیز دو یا سه نوبت شغل خود را ادامه می دهد و بعد 

از زمان کاری به رانندگی، فعالیت در موقعیت شغلی دوم و. . دست می زند تا 

بتواند خانواده خود را بگرداند تا جایی که برخی شاغلان قبل از بازنشستگی حتی 

خانواده و فرزندان خود را به زحمت می توانند ببینند! 

اشتغال بازنشستگان؛ مخالف کرامت مستمری بگیران

مهرداد دارانی )عضو کمیته بیمه و تامین اجتماعی خانه کارگر( در رابطه با معضل 

اشتغال بازنشستگان می گوید: چالش اشتغال بازنشستگان در بیشتر کشورهای 

دنیا وجود دارد و بهترین راه مقابله با آن، این است که بازنشسته ای که اولین 

مستمری خود را دریافت می کند، دیگر در هیچ موقعیتی شاغل نشود. این چیزی 

است که عرف و قانون به ما می گوید و در مقاوله نامه های بین المللی روی آن 

تاکید شده است. شاید گفته شود که چطور نیازمندی بازنشستگان رفع شود؟ 

پاسخ ساده این است که »سبد حداقل معیشت« برای بازنشستگان طوری در نظر 

گرفته شود که یک بازنشسته با حداقل حقوق مستمری بتواند زندگی آبرومندی 

داشته باشد. 

وی می افزاید: تغییر قانون و اصلاح آن به نحوی که در شرایط خاصی و در 

برخی مشاغل اشتغال بازنشستگان به رسمیت شناخته شود، امری مغایر با فلسفه 

وجودی صندوق های بازنشستگی بوده و ضد قانون کار و تامین اجتماعی است. 

اگر بازنشسته ای مشخص شود که شاغل است، سازمان تامین اجتماعی بیمه 

او را قطع می کند و بازنشسته ی شاغل باید مراحلی طولانی را طی کند تا بتواند 

دوباره مستمری را وصل کند. به نظر من اشتغال بازنشستگان آسیبی اجتماعی 

است که هیچ تبصره ای نباید روی آن بخورد و فضایی برای به رسمیت شناختن 

آن به وجود بیاید. زیرا اشتغال یک فرد با ۶۵ سال سن ضد انسانی و مخالف 

کرامت انسانی است. 

دارانی با اشاره به مشکل ضریب پشتیبانی صندوق های بازنشستگی به دلیل 

اشتغال افراد بازنشسته و اشغال فرصت های شغلی در دسترس برای جوانان 

توسط افراد مستمری بگیر، ادامه می دهد: ما در همین نقطه کنونی به دلیل روند 

نزولی ورودی صندوق ها و کاهش اشتغال جدید، با مشکل ضریب پشتیبانی 

شاغل به نسبت بازنشسته در صندوق های بازنشستگی مواجه هستیم. اگر 

اشتغال بازنشستگان تسری یافته یا رسمیت یابد، عملًا حکم به نابودی صندوق ها 

با گسترش اشتغال بازنشستگان را صادر کردیم. 

این کارشناس تامین اجتماعی تصریح می کند: تنها چاره حل این مسئله این 

است که اعضای شورای عالی کار که در اسفندماه برای مزد تصمیم گرفته و چانه 

زنی می کنند، حداقل حقوق را چنان درنظر بگیرند که وقتی بنابر ماده ۹۶ قانون 

تامین اجتماعی قرار است مزد براساس حداقل معیشت و تورم تعیین شود، 

مستمری بگیران نیز بتوانند از حداقل زندگی آبرومند بهره مند شوند و نیازی به 

اشتغال مجدد بازنشسته وجود نداشته باشد. 

وی می گوید: برخی موقعیت های شغلی مثل نهادها و پلتفرم هایی که شغل 

رانندگی را برای بازنشستگان فراهم کرده است نیز با عدم قراردادن پروتکل برای 

جذب نیرو تخلف می کنند و باید بدانند این اقدام غیرقانونی است.| ایلنا

چرا بازنشستگان به بازار کار بازمی گردند؟

مستمری های ناچیز؛ عاملِ اشتغالِ غیرقانونی

گزارش

خام فروشی آبزیان استان بوشهر
واکنش وزیر کار به تصمیم مجلس برای همسان سازی 

بازنشستگان: حقوق 

 با کدام منابع؟!
وزیر کار در مورد مصوبه ی همسان سازی حقوق بازنشستگان گفت: 

اگر مجلس منابع این کار را تأمین کرده باشد، قطعا آن را اجرا 

می کنیم، در غیر اینصورت حتما با مشکل مواجه خواهیم شد.

سید صولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در مورد 

تأمین  بازنشستگان  برای همسان سازی حقوق  تصمیم مجلس 

اجتماعی گفت: اگر چنانچه نمایندگان منابعی برای این کار پیش بینی 

کرده اند، حتما اعلام کنند. آنچه ما از رسانه ها شنیده ایم این است که 

این منابع قرار است از طریقِ پرداختِ مطالباتِ صندوق ها پرداخت 

شود. این درحالی است که مطالباتِ صندوق ها بابتِ طلبی است 

که هزینه های آن قبلا انجام شده است.  وی ادامه داد: از طرفی 

طلبِ ما از دولت به قدری نیست که بخواهیم با آن این کار را انجام 

دهیم؛ یعنی هزینه ها به قدری بالاست که ما چنین طلبی از دولت 

نداریم که بگوییم دولت می تواند آن را تامین کند.مرتضوی گفت: اگر 

مجلس منابع این کار را تأمین کرده باشد، قطعا آن را اجرا می کنیم، 

در غیر این صورت حتما با مشکل مواجه خواهیم شد.  

........................................................................................

صادرات خرما استان بوشهر به روسیه 

و کشورهای اورآسیا

رئیس اتاق بازرگانی بوشهر با بیان اینکه برداشت خرما در استان 

پایان یافت، گفت: مشکل تولیدکنندگان خرما استان بوشهر با 

صادرات به کشورهای هدف از جمله روسیه و آورآسیا فراهم شده 

است. خورشید گزدرازی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در بوشهر 

با اشاره به تشکیل میز ملی خرما در بوشهر اظهار داشت: حضور 

پررنگ فعالان اقتصادی در عرصه تولید، فرآوری و صادرکنندگان در 

جشنواره و میز ملی خرما در بوشهر زمینه حل بسیاری از مشکلات 

فعالان این عرصه برطرف شد. وی با بیان اینکه حدود 15 هزار تن 

خرما تولیدی سال گذشته کشاورزان استان بوشهر به فروش نرفته 

بود، گفت: با برگزاری میز ملی خرما زمینه فروش بیش از 90 درصد 

آن فراهم شد. رئیس اتاق بازرگانی بوشهر با اشاره به برداشت 

محصول از نخلستان های استان در سال جاری پایان یافته است، 

تصریح کرد: امسال مشکلی برای عرضه و فروش محصول خرما 

استان بوشهر وجود نداشت و فعالان این عرصه بیشتر محصول 

خرما را به فروش رسانده اند. گزدرازی با اشاره به عملیاتی شدن 

تهاتر خرما با میوه های گرمسیری گفت: تهاتر محصول خرما استان 

بوشهر با میوه های گرمسیری فراهم شد و ارز حاصل از صادرات 

خرما جایگزین واردات میوه های گرمسیری می شود. وی استفاده 

از تجهیزات پیشرفته و نوین در عرصه فرآوری و بسته بندی خرما 

را مورد تأکید قرار داد و اضافه کرد: بازار خرما استان بوشهر کشور 

روسیه و اوراسیا است که این بازارها پس از دو دهه که از بین 

رفته بود مجدداً احیا شد. رئیس اتاق بازرگانی بوشهر از افزایش 

صادرات خرما استان خبر داد و خاطرنشان کرد: صادرات خرما 

استان بوشهر از 10 درصد کل محصول امسال به بیش از 20 تا 25 

درصد افزایش می یابد.

۲۱هزار تن میگوی پرورشی در 

استان بوشهر تولید شد

بیماری  باوجود  گفت:  بوشهر  استان  شیلات  مدیرکل 

باکتریایی "نکروز "در برخی از مزارع پرورشی میگوی این 

استان با تهمیدات انجام شده تاکنون ۲۱ هزارتن از این نوع 

آبزی در این استان تولید شده است.

عقیل امینی" روز سه شنبه در دیدار با فرماندار شهرستان 

گناوه اظهار کرد: شیوع این بیماری که موجب مرگ و میر 

میگو در مزارع پرورشی می شود باعث نگرانی فعالان این 

صنعت شده بود.وی افزود: امسال در این استان شش 

هزار و ۲۰۰ هکتار زمین زیر کشت میگوی پرورشی رفته 

است.مدیرکل شیلات استان بوشهر تصریح کرد: استان 

بوشهر قطب تولید لارو میگو در کشور است. وی افزود: 

تولید  از سه میلیارد لارو میگو در استان  تاکنون بیش 

شده که علاوه بر تامین مزارع پرورش میگوی استان به 

استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان، گلستان و 

خوزستان ارسال شده است.امینی با اشاره به اتفاق خوب 

بیمه محصول در صنعت آبزی پروری گفت: سال گذشته 

چهار درصد بیمه پرداخت می شد اما امسال با بیش از ۶۵ 

درصد، بخشی از خسارات وارده به آبزی پروران پرداخت 

شده که با تأمین اعتبار مابقی نیز پرداخت خواهد شد.وی 

اضافه کرد: با پیگیری های رئیس سازمان شیلات ایران، 

بمنظور رفاه و معیشت جامعه صیادی و با هماهنگی های 

انجام شده با مسوولان مربوطه ، با افزایش قدرت موتور 

قایق های صیادی تا ۱۵۰ اسب بخار موافقت شد.مدیرکل 

شیلات استان بوشهر یادآورشد: موافقت افزایش قدرت 

موتور قایق های صیادی با در نظر داشتن برخی ملاحظات 

تخصصی مدیریت صید از جمله به کارگیری روش صید 

انتخابی لانگ لاین، تناسب ابعاد شناور، دارا بودن امکان 

نگهداری و حمل مناسب آبزیان صید شده و دارا بودن 

سامانه پایش برابر ضوابط اتخاذ شده است.وی در ارتباط 

با حل مشکل کمبود نیرو انسانی اداره شیلات شهرستان 

گناوه، گفت: تا پایان سال جاری سه نفر نیرو برای اداره 

شیلات این شهرستان جهت ارائه خدمات بهتر به جامعه 

شیلاتی اضافه خواهد شد.امینی بیان داشت: مطالعات 

سایبان اسکله صیادی گناوه به اتمام رسیده و عملیات 

اجرایی آن به زودی آغاز خواهد شد.فرماندار گناوه گفت: 

باتوجه به اینکه طرح توسعه بندر گناوه توسط سازمان 

بنادر و دریانوردی در دست اجرا است از این ظرفیت برای 

فعالیت صیادان نیز بهره برده شود." محمد تقی صفری 

" افزود: در همین راستا پیشنهاد می شود یک جانمایی 

برای محل فعالیت و قایق صیادان درقالب یک حوضچه 

طراحی شود.وی یادآورشد: برای سرمایه گذاری در دریا و 

آبزی پروری از توانمندی های جوانان استفاده و امتیازات 

خوبی برای بومی ها در این زمینه داده شود.فرماندار گناوه 

تصریح کرد: زیرساخت های لازم برای پیشرفت و رونق 

منطقه بخصوص از طریق اقتصاد دریا محور وجود دارد.

توسعه اقتصاد دریا محور در دستور کار شیلات استان 

بوشهر است

مدیرکل شیلات استان بوشهر در دیدار با امام جمعه گناوه 

نیز اظهار کرد: در راستای فرامین رهبرمعظم انقلاب، شیلات 

در توسعه اقتصاد دریا محور نقش اساسی دارد.

وی گفت: بمنظور بهره برداری پایدار با نگاه ویژه به صید 

مسئولانه و همچنین طرح های در دستور کار شیلات 

در بازسازی ذخایر، ایجاد زیستگاه مصنوعی، می تواند در 

اقتصاد دریا محور نقش جدی و اساسی داشته باشد.
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اقتصاد
از این بانک ها وام ۳۰۰ میلیونی بگیرید

رییس کل بانک مرکزی ایران از افزایش سقف تسهیلات قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون تومان خبر داد.محمدرضا فرزین گفت: افزایش سقف وام قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون تومان 
برای اشخاص حقیقی و ۷۵۰ میلیون تومان برای کسب و کارهای کوچک و اشخاص حقوقی اتفاق افتاده است.رییس کل  بانک مرکزی در مراسم رونمایی از طرح وام قرض الحسنه 

بدون کارمزد به افزایش سقف وام قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون تومان اشاره کرد و گفت: بانک ملی و سپه هم اجازه دارند این وام را پرداخت کنند.او خاطر نشان کرد از جمله اقدامات 
ماه های اخیر افزایش سقف وام قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون و سقف تسهیلات کسب و کارهای کوچک دانش بنیان به ۷۵۰ میلیون تومان بوده است.

خبــــــــــــر

خبــــــــــــر

خبــــــــــــر

خبر

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اعلام این که »دولت به 

هیچ وجه دنبال سخت گیری مالیاتی و فشار جدید مالیاتی 

به مردم، کسبه و حقوق بگیران نیست« تاکید کرد که مالیات 

براساس قانون وصول می شود.به گزارش بازار، داود منظور با 

حضور در نشست خبری هفتگی سخنگوی دولت به ارائه 

جزئیاتی از تدوین لایحه بودجه پرداخت و گفت: امسال 

لایحه بودجه ۱۴۰۳ در دو قسمت ارائه می شود. بخش اول 

ناظر به احکام و تبصره ها هست و به علاوه ارقام کلان مربوط 

به بودجه به ویژه منابع بودجه عمومی و همچنین ترازهای 

مهم به ویژه تراز عملیاتی و فروض تدوین بودجه است.

وی افزود: ما در آبان باید این تکلیف را انجام می دادیم و 

بخش اول را آماده می کردیم تا بعد از آن به بخش دوم هم 

پرداخته شود.رئیسی هفته آینده برای ارائه لایحه بودجه به 

مجلس می رودمنظور یادآور شد: باتوجه به تعطیلات هفته 

آینده  برگزاری مجلس در هفته  روز  اولین  جاری مجلس 

امیدوارم فرصت فراهم شود و رئیس جمهوری برای لایحه 

بودجه در مجلس حاضر شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: ما خودمان را مقید 

می دانیم که در اولین برش برنامه هفتم، بودجه را متناسب 

با آن تدوین و تصویب و اجرا کنیم. ما سعی کردیم اعداد 

و ارقام و پیش بینی های خود را درباره منابع دولت واقع گرا 

تنظیم کنیم.

تاکید بر اجرایی کردن ۹۰ تا ۹۵ در صد بودجه ۱۴۰۲

منظور تاکید کرد: هدف ما این است که بودجه ۱۴۰۲ را تا 

۹۰ و ۹۵ درصد اجرایی کنیم. تا الان این میزان حدود ۷۰ 

درصد است و در نظر داریم که آن را تا پایان لایحه بودجه 

به ۹۰ درصد برسانیم.وی افزود: ما سعی کردیم که بودجه 

ما متکی بر درآمد پایدار باشد و تلاش می کنیم این را در 

بودجه سال آینده عملی کنیم. یکی از پارامترهای تاثیرگذار 

در این زمینه تراز عملیاتی است. این عدد در بودجه ۱۴۰۲ 

منهای ۴۵۴ همت است. معمولًا فرض براین است که این 

کسری تراز عملیاتی را از منابع حاصل از تملک دارایی های 

سرمایه ای جبران کنیم که مهمترین بخش در این امر، فروش 

نفت است. یعنی ما باید لاجرم در سال جاری بخشی از 

درآمد نفتی را صرف امورات جاری کنیم اما این موضوع اصلأ 

پذیرفته نیست.رئیس سازمان برنامه و بودجه یادآور شد: ما 

در بودجه سال ۱۴۰۳ تلاش داریم تراز عملیاتی را به منهای 

۳۰۷ همت برسانیم تا حدود یک سوم کمتر از این میزان در 

بودجه سال جاری باشد. در بودجه ۴۰۳ تلاش ما اتکا به منابع 

پایدار، اجتناب از فروش اوراق و دارایی های سرمایه ای برای 

امور جاری دولت است.

منظور تصریح کرد: دولت به هیچ وجه دنبال سختگیری 

و  کسبه  عزیز،  مردم  به  مالیاتی  جدید  فشار  و  مالیاتی 

حقوق بگیران نیست. مالیات براساس قانون وصول می شود. 

یا باید پایه مالیاتی یا باید نرخ مالیاتی تغییر کند تا میزان 

از  ما هیچکدام  که  باشد  داشته  افزایش  مالیات  دریافت 

این کارها را انجام نمی دهیم.وی با بیان اینکه تمام رویکرد 

دولت این است که از اقشاری با درآمد پایین مالیات نگیرد، 

تاکید کرد: تاکید دولت برای اخذ مالیات از طبقات بالاتر هم 

این است که به روش پلکانی انجام می شود. بنابراین مردم 

هیچگونه نگرانی از این که قرار است بار مالیاتی جدیدی بر 

آنان تحمیل شود نداشته باشند.

تور مالیاتی برای فراریان مالیاتی کسترش می یابد

منظور با بیان اینکه در مالیات مستغلات، حقوق و دستمزد 

یا مالیات مشاغل و شرکت ها اتفاق جدیدی رخ نمی دهد، 

تصریح کرد: اینکه منشأ رشد درآمدهای مالیاتی چیست 

اینگونه در نظر گرفته شده که محاسبه به صورت جزئی انجام 

شود و یکی از منابع ما دراخذ مالیات، گسترش تور مالیاتی 

برای فراریان مالیاتی است که این آرزوی کشور است تا عدالت 

مالیاتی محقق شود.رئیس سازمان برنامه و بودجه همچنین 

تاکید کرد: امیدواریم در یک تا دو گام آینده بتوانیم تراز 

عملیاتی را هم صفر کنیم و دولت را با درآمدهای پایدار اداره 

کنیم. اگر درآمدی حاصل از نفت و فروش اموال داریم باید 

صرف امور دیگر کنیم، نه هزینه های جاری دولت.وی یادآور 

شد: یکی دیگر از منابع بودجه عمومی تملک دارایی های مالی 

است که اگر دولت ها منابع کمی داشته باشند، اوراق منتشر 

می کنند و در دولت بنا نداریم اوراق منتشر کنیم و با آن حقوق 

و دستمزد بدهیم، البته در بودجه سال آینده تملک دارایی 

مالی افزایش یافته است دلیل آن، این است که امسال و 

سال آینده باید اوراق فروخته شده در سال های قبل را باید به 

موقع بازپرداخت کنیم.منظور گفت: امسال خالص درآمد ما از 

انتشار اوراق منفی بود، یعنی فروش اوراق را صرف امور جاری 

نکردیم و صرف پرداخت بدهی سال های قبل شد. 

برای سال آینده نیز عدد پیش بینی شده که بتوانیم بدهی های 

سال های قبل را به موقع بازپرداخت کنیم و امیدواریم منابع 

دولت به قدری خوب شود که بدون نیاز به انتشار اوراق، 

بدهی سال های گذشته را پرداخت کنیم، اما این اقدام باید 

مرحله به مرحله انجام شود و امکان یک باره انجام دادن آن 

وجود ندارد.

رییس سازمان برنامه و بودجه:

دولت به هيچ وجه دنبال سختگيری مالياتی نيست

خبــــــــــــر

نخستین خط  افتتاح  مراسم  در  امروز  وزیر صمت 

تولید انبوه اتوبوس برقی، گفت: باید به سمت تولید 

خودروهای هوشمند در کشور حرکت کنیم بنابراین 

از امروز به مردم از تولید خودروهای هوشمند خبر 

می دهم.

افتتاح نخستین خط  در مراسم  آبادی  عباس علی 

داشت:  اظهار  در کشور،  برقی  اتوبوس  انبوه  تولید 

کاری که امروز در خصوص تولید خودروی برقی در 

کشور انجام می دهیم خیلی کار مهمی نیست زیرا 

این اقدام سال ها پیش در جهان آغاز شده است، 

تولید  جهان  در  برقی  پیش  خودروی  سال ها  البته 

شد ولی بعدها به دلیل مختلف تولید این خودروها 

متوقف شد، اما امروز مجددا در بسیاری از کشورها 

خودرو برقی تولید می شود.

بحث  داشت:  بیان  تجارت  و  معدن  وزیر صنعت، 

تولید خودروهای برقی در کشور ما نیز در سال ۱۳۷۸ 

این  تولید  برای  تمرکز  سال  آن  از  و  گرفت  شکل 

خودرو جدی شد.

جمله  از  مختلف  دلایل  به  داخل  تولید  افزود:  وی 

آن  از  مهمتر  اما  است  مهم  بسیار  اشتغال  ایجاد 

تولید  نگران  من  حاضر  حال  در  است،  نوآوری 

این موضوع  برقی در کشور نیستم چون  خودروی 

در کشور آغاز شده است، بلکه باید به سمت تولید 

خودروهای هوشمند در کشور حرکت کنیم و از این 

پس باید در این باره صحبت کنیم و لذا از امروز به 

مردم خبر از تولید خودروهای هوشمند را می دهیم.  

برقی یک  تولید خودروی  داشت:  اظهار  علی آبادی 

نوآوری را در صحنه اقتصاد کشور رقم زده است و 

این  اما  داشت  خواهد  کشور  برای  بسیاری  منافع 

و  مجلس  و  نیست  پذیر  امکان  تنهایی  به  اقدام 

دولت و مردم باید برای موفقیت در این اقدام دست 

به دست هم دهند.

ایران خودرو و سایپا رقیب 

تسلا می شوند!

مدیر اداره نظارت بر نظام های پرداخت بانک مرکزی گفت: تا پایان این ماه ارائه 

دسته چک های جدید، تنها با ثبت اطلاعات متقاضی در سامانه املاک و اسکان 

امکانپذیر می شود.به گزارش خبرنگار اقتصاد آنلاین، محمدرضا مانی یکتا گفت: 

بانک مرکزی موظف است از ارائه برخی خدمات بانکی به کسانی که اقدام موثری 

در ثبت اطلاعات ملک های در اختیارشان در سامانه املاک و اسکان انجام نداده 

اند، جلوگیری کند.این موضوع از یک هفته قبل آغاز شده و تا پایان این ماه ادامه 

دارد.مدیر اداره نظارت بر نظام های پرداخت بانک مرکزی گفت: تا پایان این ماه 

ارائه دسته چک های جدید تنها با ثبت اطلاعات متقاضی در سامانه املاک و 

اسکان امکانپذیر می شود.

شرط جدید بانک مرکزی برای متقاضیان دریافت دسته چک

 اطلاعات املاک خود را ثبت نکنید، دسته چک 

نمی دهیم

رئیس سازمان امور مالیاتی خبر داد:

افزایش سقف معافيت مالياتی كارمندان و اصناف از سوی 
رئيس جمهوری تایيد شد

رییس کل بانک مرکزی:

ناترازی بودجه و بانک ها به هم وابسته  است

این  آمادگی  نفت  صنعت  پژوهشگاه  رئیس 

مختلف  بخش های  با  هم افزایی  برای  پژوهشگاه 

نفت  ملی  شرکت  تابع  شرکت های  و  نفت  وزارت 

ایران به لحاظ فنی و فناوری برای پیشبرد اهداف 

کشور در حوزه نفت و گاز را اعلام کرد.

پژوهش،  شورای  نشست  در  کلانتری اصل  عظیم 

ایران  نفت  ملی  شرکت  تجاری سازی  و  فناوری 

برگزار شد، گفت:  در منطقه عملیاتی خانگیران  که 

بازدیدهای دوره ای برنامه ریزی شده از سوی مدیریت 

و  بسیار مهم  کار  ایران  نفت  پژوهش شرکت ملی 

برای شناسایی ظرفیت ها به ویژه در لایه های پایینی 

سازمان ها نیازمند ساختار و چابک سازی است.

صنعت  پژوهشگاه  فعالیت های  گستره  گفت:  وی 

مسائل  اکثر  خصوص  در  تحقیق  و  بررسی  نفت 

اکتشاف،  به حوزه شرکت ملی نفت شامل  مربوط 

می شود،  شامل  را  گاز  ذخیره سازی  حوزه  و  تولید 

دیگر  و  ایران  نفت  ملی  شرکت  کنار  در  رو  این  از 

و  فنی  لحاظ  به  می تواند  نفت  وزارت  بخش های 

فناوری نقش آفرینی کند.

رئیس پژوهشگاه صنعت نفت ادامه داد: پژوهشگاه 

صنعت نفت می تواند در مسئله حفاظت صنعتی، با 

توجه به گاز ترش تولیدی منطقه خانگیران، پاکسازی 

حوضچه های مربوط به حفاری و عملیات تولید و 

به طور کلی مسائل زیست محیطی در کنار شرکت 

نفت مناطق مرکزی ایران کارهای ارزشمندی انجام 

پروژه های  در  دارد  آمادگی  پژوهشگاه  این  دهد. 

مرتبط با حوزه نفت و گاز به صورت مستقل و چه در 

کنار دیگر شرکت های صاحب دانش مشارکت کند.

پژوهشگاه  نوآوری  مرکز  کرد:  تصریح  کلانتری اصل 

فناوری های  که  دارد  را  امکان  این  نفت  صنعت 

را  ایران  مرکزی  مناطق  نفت  به شرکت  عرضه شده 

با تمام توان اصلاح و تکمیل کند. این کار می تواند 

محصولات کامل نشده شرکت های فناور را با توافق 

طرفین به مرحله اجرا یا پایلوت برساند.

وی اظهار کرد: تجربه پژوهشگاه صنعت نفت نشان 

که  انجام می شود  موفقیت  با  پروژه هایی  می دهد 

از سوی گروه سیاستگذار به درستی تعریف شده و 

بر نظارت و مشارکت متعهدانه،  افزون  نیز  کارفرما 

کرده  مشخص  کامل  به طور  را  پروژه  نهایی  هدف 

است.

رئیس سازمان امور مالیاتی اعلام کرد: افزایش سقف معافیت 

سوی  از  مشاغل  و  اصناف  و  کارمندان  کارکنان،  مالیاتی 

رئیس جمهوری تایید شده و در اصلاحیه لایحه بودجه ۱۴۰۳ 

سقف معافیت ماهیانه که ۱۰ میلیون تومان در نظر گرفته 

شده بود، افزایش خواهد یافت.

سقف  آینده،  سال  بودجه  لایحه  طبق  ایسنا،  گزارش  به 

معافیت مالیاتی سالانه ۱۲۰ میلیون تومان و ماهانه ۱۰ میلیون 

تومان لحاظ شده است، اما قرار شده در اصلاحیه لایحه این 

میزان افزایش یابد و طبق آنچه محمد هادی سبحانیان امروز 

در توئیتی اعلام کرده، افزایش سقف معافیت مالیاتی از سوی 

رئیس جمهور تایید شده و در اصلاحیه لایحه بودجه ۱۴۰۳ 

سقف معافیت ماهیانه ۱۰ میلیون تومانی افزایش خواهد 

یافت.

تایید  و  مالیاتی  امور  پیشنهاد سازمان  با  اساس،  این  بر 

رئیس جمهوری در بودجه سال ۱۴۰۳ سقف معافیت مالیاتی 

کارکنان، کارمندان و اصناف و مشاغل افزایش خواهد یافت.

همچنین در این زمینه داوود خدابنده - رئیس مرکز روابط 

عمومی سازمان امور مالیاتی - به ایسنا، اظهار کرد که سازمان 

امور مالیاتی افزایش سقف معافیت مالیاتی کارمندان و 

اصناف را به سازمان برنامه و بودجه پیشنهاد کرد و با این 

پیشنهاد موافقت شد و الحمدالله با تایید رئیس جمهوری 

این مهم محقق خواهد شد.

گفته می شود سازمان امور مالیاتی پیشنهاد کرده که سقف 

افزایش ۲۵  با  کارمندان  و  کارکنان  مالیاتی  معافیت های 

درصدی از ۱۰ میلیون تومان به ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 

و سقف معافیت مالیاتی اصناف و مشاغل نیز با افزایش 

۱۱۰ درصدی از ۴۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان به ۱۰۰ میلیون 

تومان برسد.

گفتنی است؛ طبق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، بر اساس تبصره 

۱۶ سقف معافیت مالیاتی و نرخ مالیات بر مجموع درآمد 

اشخاص حقیقی که تحت عناوینی از قبیل حقوق و مزایا 

مقرری یا مزد حق شغل حق شاغل فوق العاده ها اضافه کار 

حق الزحمه حق مشاوره حق حضور در جلسات، پاداش حق 

التدریس حق التحقیق و کارانه به صورت نقدی و غیر نقدی 

به شرح زیر است:

۱ - سقف معافیت مالیاتی سالانه موضوع ماده )۸۴( قانون 

مالیات های مستقیم اصلاحی 31 تیر 1394 در سال ۱۴۰۳ مبلغ 

یک میلیارد و دویست میلیون )۱.۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال تعیین 

می شود.

۲- نرخ مالیات بر مجموع درآمد اشخاص حقیقی به شرح زیر 

در نظر گرفته شده اما باتوجه به اینکه قرار است معافیت های 

مالیاتی اصلاح شود و رئیس جمهوری آن را تایید کرده، این 

ارقام نیز در اصلاحیه بودجه تغییر خواهد کرد.

میلیون  دویست  و  میلیارد  یک  مازاد  به  نسبت   -۲-۱-

میلیارد و ششصد و هشتاد  تا یک  ریال   )۱.۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰(

میلیون )۱,۶۸۰,۰۰۰,۰۰۰( ریال، ۱۰ درصد )۱۰%(

-۲-۲- نسبت به مازاد یک میلیارد و ششصد و هشتاد میلیون 

شصت  و  هفتصد  و  میلیارد  دو  تا  ریال   )۱,۶۸۰,۰۰۰,۰۰۰(

میلیون )۲,۷۶۰,۰۰۰,۰۰۰( ریال، ۱۵ درصد )۱۵%(

-۳-۲- نسبت به مازاد دو میلیارد و هفتصد و شصت میلیون 

میلیون  هشتاد  و  میلیارد  چهار  تا  ریال   )۲,۷۶۰,۰۰۰,۰۰۰(

)۴,۰۸۰,۰۰۰,۰۰۰( ریال، ۲۰ درصد )%۲۰(

میلیون  هشتاد  و  میلیارد  چهار  مازاد  به  نسبت   -۲-۴-

)۴,۰۸۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال به بالا درصد )%۳۰(

کلیه افرادی که در قبال ارائه خدمت در دستگاه ها تحت 

هر عنوان از جمله ساعتی، روزمزد، قراردادی حق التدریس، 

حق التحقیق، حق الزحمه، حق نظارت، حق التألیف و پاداش 

شورای حل اختلاف دریافتی دارند مشمول حکم این بند 

هستند.

اعضای هیأت علمی دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی و 

آموزشی و قضات دادگستری از شمول این حکم مستثنی و 

مشمول ماده )۸۵( قانون اصلاح قانون مالیات های مستقیم 

مصوب ۱۳۹۴ هستند.

دهمین همایش سالانه اقتصاد مقاومتی، حکمرانی ارزی، ثبات و رونق اقتصادی 

با موضوع فرآیندهای ارزی واردات، چالش ها و راهکارها روز گذشته در وزارت 

صنعت معدن تجارت برگزار شد. در این نشست شماری از مدیران وزارتخانه 

یادشده، تولیدکنندگان کشور و کارشناسان اقتصادی به همراه یکی از مدیران مرکز 

پژوهش های مجلس نظرات خود را درباره چالش های ارزی واردات به اشتراک 

گذاشتند.

دولت باید پیامدهای قیمت گذاری دستوری را در نظر بگیرد

یونس سلمانی، مشاور وزیر صنعت معدن تجارت در این نشست گفت: واردات 

باید با هماهنگی با سیاست های ارزی صورت بگیرد. اگر منابع ارزی کافی در کشور 

داشته باشیم به کنترل ارز و پیامدهای آن دچار نمی شویم.  

سلمانی همچنین اظهار کرد: اولویت کشور باید توسعه صادرات غیرنفتی باشد تا با 

توسعه صادرات ورود ارز را تسهیل کنیم و با این کار نیاز تولیدکننده را برای تامین 

ارز موردنیاز تولید از بین ببریم نه اینکه صادرکننده را برای بازگرداندن ارز حاصل از 

صادرات در فشار بگذاریم. سیاست ها باید به گونه ای باشد که بیشترین تسهیل گری 

را برای تولید صورت دهد.

مشاور وزیر صمت ادامه داد: بیشتر واردات کالا به صنایع میانی و پایین دست 

اختصاص پیدا می کند و قیمت  محصولات این صنایع را تولیدکنندگان تعیین 

می کنند، با این حال در ایران دولت به موضوع قیمت گذاری وارد می شود و وقتی 

چنین سیاستی را اعمال می کند باید پیامدهای آن را هم در نظر داشته باشد و 

مدیریت کند در غیر این صورت کالا وارد مجاری فروش قاچاق می شود.

وی تاکید کرد: برای محدودسازی تجارت کالا در مجاری غیررسمی باید شرایط 

تجارت در بازار رسمی تسهیل شود و اختلاف قیمت در بازار رسمی و غیررسمی از 

بین برود، در غیر این صورت عملکرد نادرست بازارهای رسمی تاجران را به بازارهای 

غیررسمی سوق می دهد.

بزرگ ترین مشکل صادرات سیاست های ارزی بانک مرکزی است

مهدی دارابی، مدیر گروه پولی و مالی مرکز پژوهش های مجلس نیز در همایش 

یادشده مشکل فرآیندهای ارزی در تجارت را برآمده از آن دانست که به آن نگاه 

اقتصادی نمی شود. وی در این باره توضیح داد:  کنترل ارزی زمانی اعمال می شود 

که موازنه اقتصادی پرداخت های کشور در مرز شوک قرار بگیرد، اتفاقی که در ایران 

به این دلیل رخ داده که در سال های اخیر کشور به درآمدهای نفتی وابسته بوده و 

تحریم ها موازنه ارزی را در کشور بر هم زده است.

وی افزود: در حال حاضر مهم ترین کنترل ارزی که دولت در کشور اجرا می کند، 

بازگشت ارز حاصل از صادرات است. در ایران کنترل ارز با هدف مدیریت مقدار 

ارز انجام می شود.

دارابی ادامه داد: 90 درصد مشکلات ارزی کشور به این دلیل است که کنترل های 

مقداری و کنترل های قیمتی همزمان اعمال می شود، این دو با هم ممکن نیست 

و پیامدهای منفی مانند رسوب کالا در گمرکات و ابلاغ بخش نامه های خلق الساعه 

را در پی دارد.

مدیر گروه پولی و مالی مرکز پژوهش های مجلس خاطرنشان کرد: طبق آمار گمرک 

صادرات غیرنفتی کشور در نیمه اول امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 6 

درصد کاهش داشته است.

وی تصریح کرد: بزرگ ترین مشکل ما در صادرات، سیاست های ارزی بانک مرکزی 

است. اگر قرار است دولت نظام ارزی کشور را کنترل کند پس زنجیره تولید و عرضه 

کالا هم باید دولتی و کوپنی باشد.  

دارابی در نهایت گفت: سیاست های کنونی، افزایش جهشی نرخ ارز را به کشور 

تحمیل می کند، بنابراین غده سرطانی قیمت گذاری دستوری باید رها شود.

قانون صادرات و واردات سه دهه است که به روز نشده

مظفر ناصری طاهری، رئیس گروه تنظیم مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت 

معدن تجارت نیز در این نشست به تنوع قوانین در بازارها و نبود یک نظام تجاری 

منسجم و یکپارچه اشاره کرد.  

وی همچنین گفت: قانون صادرات و واردات کشور مربوط به سال 1372 است و از 

آن زمان به بعد به روز نشده است.

ناصری تصریح کرد: دولت نباید در قیمت گذاری کالاهای اساسی مانند محصولات 

پتروشیمی، مقاطع فولادی و فلزات رنگی دخالت کند، زیرا این امر تولیدکنندگان را 

به بازارهای صادراتی سوق می دهد.

قوانین صادرات و واردات باید به روز شود

رئیس پژوهشگاه صنعت نفت مطرح کرد

قطب پژوهشی انرژی کشور 

آماده هم افزایی با شرکت های 

تابع صنعت نفت

رییس کل بانک مرکزی گفت: کسری بودجه دولت منجر به 

ناترازی می شود و اینگونه نیست که صرفاً ناترازی بانک ها 

منجر به کسری بودجه شود؛ چون ناترازی دولت و بانک ها 

به یکدیگر وابسته اند.

محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در خصوص موضوع 

ناترازی بانک ها و اقدامات انجام شده، گفت: در خصوص 

ناترازی بانک ها ما سه مؤسسه را که قبلًا گفته بودیم تعیین 

تکلیف می کنیم، تقریباً تعیین تکلیف شده است. یکی از آنها 

اعلام انحلال کردیم، دوتای دیگر را هم هر وقت که لازم شد 

اعلام خواهیم کرد.وی افزود: در خصوص بقیه بانک ها که نا 

ترازی داشتند ما برنامه اصلاحی داشتیم و الان در حال اجرای 

برنامه های اصلاحی هستیم.

رئیس کل بانک مرکزی در خصوص تأثیر ناترازی بانک ها در 

ایجاد رشد نقدینگی تصریح کرد: باید گفت کسری بودجه 

دولت است که منجر به ناترازی شده و اینگونه نیست که 

صرفاً ناترازی بانک ها منجر به کسری بودجه شود. چون 

ناترازی دولت و بانک ها به یکدیگر وابستگی دارند.

فرزین ادامه داد: ناترازی دولت به بانک ها منتقل می شود 

و این طور نیست که فقط ناترازی بانک ها به دولت منتقل 

شده و منجر رشد نقدینگی شود. ضمن آنکه منشأ ناترازی 

دولت نیز چیز دیگری است.
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رصدخانه پیش بینی ذوالنوری درباره ردشدن مصوبه افزایش سن بازنشستگی
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری در گفت وگو با مهر، با اشاره به مصوبه مجلس در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه درباره افزایش سن بازنشستگی، اظهار داشت: مجلس و دولت 
در نیمه راه نمی توانند در سن بازنشستگی تغییر ایجاد کنند و این کار خلاف قانون اساسی و شرع است. بر این اساس، امیدواریم شورای نگهبان نسبت به این موضوع حساسیت نشان 
دهد.ذوالنوری ادامه داد: فردی که برای خدمت وارد دستگاه یا اداره ای می شود، از همان ابتدا و بر اساس ضابطه ای می داند که باید ۳۰ یا ۳۵ سال خدمت کند، بنابراین دولت و مجلس حق 
ندارند در میانه راه به کارکنان بگویند چند سال دیگر باید به دوران خدمت آن ها اضافه شود و بنده این موضوع را خلاف شرع و قانون اساسی می دانم.

به گزارش ایسنا ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری با 

اشاره به سفر اخیر وزیر امور خارجه به قطر و دیدار و رایزنی هایش با مقامات 

این کشور عربی در خصوص تحولات اخیر اراضی اشغالی و ضرورت توقف 

جنایت های رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه ادامه داد: دولت قطر  در این 

زمینه تلاش های جدی در حال انجام دادن است و رایزنی ها و مشورت های 

مختلف انجام داده است و امیدواریم آتش بس کنونی، جنبه پایدار به خود 

بگیرد.

از  دیگری  بخشی  در  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 

صحبت های خود تصریح کرد: ما اطلاعات دقیقی داریم که آمریکا از پایگاه های 

نظامی خود در منطقه برای کمک رسانی نظامی و ارسال تجهیزات و تسلیحات 

برای رژیم صهیونیستی به صورت مستمر استفاده کرده است.

وی گفت: در این ارتباط ما اطلاعات لازم را به طرف های ذی ربط منطقه ای و 

طرف هایی که نیاز بود در این زمینه اطلاع داشته باشند، ارائه کرده ایم.

ناوهای  ورود  درباره  سؤالی  به  پاسخ  در  نشست  این  در  همچنین  کنعانی 

آمریکایی به منطقه و حملات به کشتی های اسرائیلی و درخواست آمریکایی ها 

برای حملات تلافی جویانه علیه ایران با طرح این ادعاها که این حملات با 

هماهنگی و هدایت تهران انجام می شود، اظهار کرد: دولت آمریکا در ارتباط 

با مسائل منطقه ای هیچ موقع، نقش امنیت سازی نداشته است  و نقش این 

دولت، کمک کننده به ایجاد بی ثباتی و ناامنی در منطقه بوده است.

وی تاکید کرد:  ما حضور ناوگان نظامی آمریکا در منطقه را در چارچوب استمرار 

رژیم صهیونیستی  برای  ایجاد فضای حمایتی  و  آمریکا  حمایت های دولت 

ارزیابی می کنیم.این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران همچنین در این 

ارتباط  تصریح کرد: ما همواره به امنیت و ثبات در منطقه پایبند و متعهد 

بوده ایم  و نقش موثری را در این زمینه ایفا کرده ایم.

سخنگوی وزارت خارجه ادامه داد: در ارتباط با ادعاهای مقامات آمریکایی این 

ادعاها، فرافکنانه و متمرکز بر اهداف سیاسی با هدف انحراف اذهان عمومی 

از واقعیات صحنه فلسطین و نقش حمایتی تمام عیار دولت آمریکا از جنایات 

رژیم صهیونیستی علیه ملت فلسطین است. افکار عمومی فریب این موج 

سواری رسانه ای دولت آمریکا و رسانه های آمریکایی را نخواهد خورد.

نماینده ارومیه در ادوار مجلس می گوید: صادق 

توانند  می  مقطعی  همراهانش  و  محصولی 

موفق باشند ولی دائمی نه؛ این اشخاص در زمان 

امکانات  و  شدند  مسئول  و  وزیر  نژاد  احمدی 

برای  خوبی  افراد  اما  افتاد  دستشان  به  نظام 

اسلام، نظام، رهبری و خانواده شهدا نبودند.نادر 

قاضی پور، نماینده ادوار مجلس در گفت وگو با 

روند  گرفتن  شدت  درباره  خبرآنلاین  خبرگزاری 

کرد:  اظهار  نهادهای مختلف،  در  خالص سازی 

جمهوری اسلامی که خون بهای شهداست، برای 

همه ملت ایران اسلامی با قومیت ها، گروهها و 

مذاهب مختلف است.

وی افزود: رهبر انقلاب باید فصل الخطاب همه 

باشند، ایشان برای تمامی افراد جامعه از صغیر 

و  فقیر  و  دار  سرمایه  کوچک،  و  بزرگ  کبیر،  و 

نباید  هیچکس  پس  هستند،  کشاورز  و  کارگر 

محدودیت ایجاد کند و خود را قیم ملت بداند. 

ملت به هرکس که رأی دهد برایش احترام و 

ارزش قائل هستیم. آنها هم باید خطوط قرمز 

نظام را رعایت کنند.

تصریح  مجلس  ادوار  در  ارومیه  نماینده  این 

ارومیه  در  اکنون  هم  خالص سازی  جریان  کرد:  

آقای  سایه  در  پایتخت  در  و  ندارد  جایگاهی 

هم  من  شدند.  جایگاه  صاحب  نژاد  احمدی 

باید  ما  هستم.  سازی  خالص  هرگونه  مخالف 

آنها  رأی  برای  و  شویم  قائل  ارزش  مردم  برای 

احترام بگذاریم.

گود  وارد  که  کسانی  هم  الان  گفت:  قاضی پور 

باید  سیاسی  علایق  تمامی  از  شدند  انتخابات 

مورد احترام مسئولان اجرایی باشند تا مشارکت 

حداقلی  مشارکت  باشیم.  داشته  را  حداکثری 

هیات  انشالله  است.  نظام  برای  ضعفی  نقطه 

و سران سه  نظام  دولتمردان، صاحبان  دولت، 

درصد   ۸۰ بالای  بتوانیم  ما  که  کنند  کاری  قوه 

مردم را پای صندوق رای بیاوریم، این موفقیت 

برای همه خواهد بود اگر هم زیر ۲۰ درصد باشد 

در  اما  باشد  پیروزی  سازان  خالص  برای  شاید 

خالص  که  است  آنهایی  برای  شکست  واقع 

 ۱۰ رای  با  ای  نماینده  اگر  و  کنند  می  سازی 

درصدی وارد مجلس شود، یقینا ظلم فاحشی 

به امت ایران ، خانواده شهدا، رزمندان، امام و 

رهبری است و ما به جد مخالفیم.

وی خاطرنشان کرد: این آقایانی که فرمودند این 

افراد چنین و چنان می کنند، یقینا با شکست 

نترس  و  ایران شجاع  مردم  مواجه می شوند. 

هستند و آزاده به دنیا آمده و آزاده زیستند و 

زیر بار زور این گروهک ها نمی روند.

این فعال سیاسی با بیان اینکه صادق محصولی 

و همراهانش شاید مقطعی بتوانند موفق باشند 

ولی دائمی نه، گفت: این اشخاص در زمان آقای 

امکانات  و  شدند  مسئول  و  وزیر  نژاد  احمدی 

برای  خوبی  افراد  اما  افتاد  دستشان  به  نظام 

اسلام، نظام، رهبری و خانواده شهدا به خصوص 

پابرهنگان و کارگران و کشاورزان نشدند و هیچ 

نخواهد  رنگ  ملت  بین  حنایشان  هم  گونه 

داشت.

در  تهران  نماینده  میرسلیم،  مصطفی  سید 

افزایش  راهکارهای  درباره  مهر،  با  گفت وگو 

از  اظهار داشت: یکی  رو،  انتخابات پیش  در  مشارکت 

مؤلفه های مهم برای افزایش حضور مردم پای صندوق های رأی به این مسأله 

باز می گردد که مردم بدانند کار آنان مؤثر است و نتیجه انتخاب آنان حضور 

نمایندگانی در مجلس است که بتوانند به مسائل و مشکلات آنان رسیدگی و 

برای آن راه حل مناسب پیدا کنند.

وی بیان کرد: حضور افراد شایسته و شناخته شده در عرصه انتخابات بسیار 

افزایش میزان مشارکت مردم تأثیرگذار است و تأثیر به  اهمیت دارد و در 

سزایی در افزایش انگیزه مردم برای حضور پای صندوق های رأی دارد.

 امیدواریم شورای نگهبان در زمینه احراز صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس 

شورای اسلامی موفقیت آمیز و به خوبی عمل کند. 

در  قم  نماینده  فراهانی  امیرآبادی  احمد 

مجلس در گفت وگو با مهر، با اشاره به وجود 

برخی ابهامات و اشکالات در خصوص مصوبه مجلس در 

برنامه هفتم توسعه مبنی بر افزایش سن بازنشستگی، گفت: این مصوبه دارای 

ابهاماتی است و بعضاً بر اساس این مصوبه یک شخص باید تا چهل و دو سال 

کار کند تا بازنشسته شود.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی ادامه 

داد: این موضوع دارای اشکال است و از شورای نگهبان می خواهیم تا با بررسی 

دقیق تر، این مصوبه را برای انجام اصلاحات به مجلس برگرداند.

وی تصریح کرد: موضوع مهم دیگر این است که به موجب این مصوبه، اگر 

شخصی ۳۵ سال کار کند و در نتیجه سی و پنج سال حق بیمه و بازنشستگی 

بپردازد، نمی توان به وی در زمان بازنشستگی ۳۰ روز حقوق پرداخت کرد و این 

موضوع دارای اشکال اساسی است.

یعقوب رضازاده در گفت وگو با ایسنا با اشاره 

درباره  اسلامی  شورای  مجلس  مصوبه  به 

کاهش خدمت سربازی به میانگین ۱۲ ماه گفت: دوازده ماهه خدمت سربازی 

موضوعی است که ستاد کل نیروهای مسلح به مجلس پیشنهاد داده است.

وی با بیان اینکه »قطعاً مجلس در موضوع خدمت سربازی ورود نمی کند مگر اینکه 

ستاد کل در این زمینه اظهار نظر کند«، ادامه داد: اگر ستاد کل این موضوع را پیشنهاد 

نمی داد و با آن موافقت نمی کرد، مجلس به موضوع ورود نمی کرد. در این زمینه 

کاملًا با ستاد کل هماهنگ شده است.

دبیر کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در پاسخ به این پرسش که آیا درباره 

کاهش مدت خدمت سربازی نامه ای از طرف ستاد کل به مجلس رسیده است؟ 

اظهار کرد: بطور قطع در این موضوع نمایندگان ستاد کل نیروهای مسلح در جلسات 

حضور داشتند و هر تصمیمی که گرفته شده با هماهنگی ستاد کل بوده است.

نظر میرسلیم درباره 
نقش شورای نگهبان 
در افزایش مشارکت

شورای نگهبان 
مصوبه افزایش سن 
بازنشستگی را به 
مجلس بازگرداند

واکنش کنعانی به حضور ناوهای آمریکا در منطقه

فرهیختگان نوشت: »واکنش های اخیر روحانی نشان می دهد او برای حضور و نام نویسی در انتخابات 

برنامه ریزی هم کرده و در بخشی دیگر از صحبت های خود از احتمال انتشار لیستی برای تهران و دیگر 

شهرستان  ها نیز صحبت می کند. اظهاراتی که نشان می دهد  اعتدالی ها برای حضور و نقش آفرینی در 

انتخابات مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی قصد دارند لیستی با حمایت حسن روحانی منتشر 

کنند.

ببرد،  را  استفاده  بیشترین  آنها  از  روحانی سعی می کند  که  تخریب هایی  و  برنامه ریزی ها  این  کنار  در 

اظهاراتی نیز از جانب حامیان او مطرح می شود؛ اظهاراتی که چندان با واقعیت همخوانی ندارد و نشان 

می دهد حامیان حسن روحانی در تعریف از او و معرفی اش به افکار عمومی پایشان روی زمین قرار ندارد 

و شناخت دقیقی از نظر مردم ندارند...

نام نویسی حسن روحانی در انتخابات مجلس خبرگان وجه دیگری نیز دارد. در شرایطی که انتظار می رفت  

رئیس جمهور فعلی از حوزه انتخابیه تهران در انتخابات مجلس خبرگان نام نویسی کند و با نام نویسی 

رئیس جمهور سابق در این حوزه نیز بار دیگر رقابتی میان دو رئیس جمهور سابق و فعلی اتفاق بیفتد، اما 

رئیسی از حوزه انتخابیه خراسان جنوبی در انتخابات مجلس خبرگان ثبت نام کرد تا فارغ از مسئولیت 

سیاسی که دارد به رقابت در این حوزه انتخابیه بپردازد؛ امری که به نظر می رسید  انجام آن این فرصت را 

از حسن روحانی برای به راه انداختن دوباره فضای رقابتی با رئیسی از او گرفت.

باتوجه به اظهارات روحانی و جوی که در فضای مجازی پیرامون اقدامات و اظهارات رئیس جمهور سابق راه 

افتاده این گمان ایجاد شده است که اکنون روحانی محبوبیت قابل توجهی در میان افکار عمومی جامعه 

دارد، در حالی که برخی نظرسنجی ها نشان می دهد میزان محبوبیت حسن روحانی در شرایط فعلی کمی 

بیش از روزهای ابتدایی است که او در انتخابات ریاست جمهوری 92 شرکت کرده بود؛ با این حال میزان 

محبوبیت رئیسی تقریبا چهاربرابر بیش از روحانی است، آن هم در شرایطی که نارضایتی هایی نسبت به 

فعالیت و اقدامات دولت رئیسی وجود دارد.

براین اساس میزان محبوبیت یک به چهار حسن روحانی نشان می دهد با وجود داغ شدن بازار طعنه های 

انتخاباتی از جانب روحانی و حامیان او، حسن روحانی، از محبوبیت قابل توجهی در میان افکار عمومی 

برخوردار نیست و به نظر می رسد روحانی با کش دار کردن دعواها و طعنه هایی که از جانب  اصولگرایان 

تندرو مطرح می شود به دنبال بالابردن این میزان و افزایش شانس خود برای پیروزی در انتخابات اسفند 

است.«

مصوبه کاهش خدمت 

سربازی با هماهنگی 

ستاد کل مطرح شد

خبــــــــــــر

خبر

خبر

خبــــــــــــر

تنها اميد روحانی برای محبوبيت مردمی

قاضی پور: 

خالص سازان زیر سایه احمدی نژاد قدرت گرفتند

غلامحسین محسنی اژه ای در نشست شورای عالی 

قوه قضائیه  با اشاره به گذشت بیش از ۸ ماه از 

سالی که توسط رهبر حکیم انقلاب با عنوان »مهار 

تورم و رشد تولید« نامگذاری شده است، به سازمان 

بازرسی کل کشور دستور داد تا با همکاری و معاونت 

بخش  های ذیربط در قوه قضاییه، دولت و مجلس، 

را پیرامون بررسی، مداقه و جمعبندی در  نشستی 

باب میزان تحقق شعار سال برگزار نمایند و چنانچه 

در نشست مزبور، شواهد و قرائن و آمار ها گواه بر 

کسب توفیق در تحقق شعار سال بود، موارد مربوطه 

برای عموم مردم تبیین شود و اگر توفیقات حاصله در 

این راستا، قلیل و اندک بود، ضمن علت یابی، ظرف 

تمهیدات  سال،  پایان  تا  باقی مانده  محدودِ  مدت 

مقتضی برای رفع نواقص و کاستی ها اتخاذ گردد.

حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای در همین 

تحقق  در  قضاییه  قوه  چه  اگر  کرد:  تصریح  راستا 

شعار »مهار تورم و رشد تولید« دارای نقش اساسی و 

کلیدی نیست، اما همانطور که بار ها تاکید کرده ایم 

سایر  و  دولت  یاور  و  یار  عرصه  این  در  باید  ما 

بخش های مربوطه باشیم و اجازه ندهیم که یک امر 

مهم و اولویت دار برای کشور بر روی زمین بماند.

حوادث  موضوع  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 

سبب  سالانه  که  جاده ای  تصادفات  و  ترافیکی 

بروز خسارات جانی و مادی و معنوی قابل توجهی 

حوادث  از  پیشگیری  برای  باید  گفت:  می شود، 

و  اساسی  تدابیر  جاده ای  تصادفات  و  ترافیکی 

ابتدائاً  مهم  این  تحقق  برای  گردد؛  اتخاذ  ویژه ای 

لازم است برآورد بسیار دقیقی از میزان و علل این 

قبیل حوادث و تصادفات حاصل شود که در انجام 

را مکلف  قوه قضاییه  پیشگیری  معاونت  امر،  این 

جمله  از  مربوطه  بخش های  همکاری  با  می کنم 

فراجا و راهداری، اقدامات مقتضی را ترتیب دهد؛ 

برخی کشور ها با تمهید مقدمات پیشگیرانه موفق 

به کاهش میزان تصادفات جاده ای شده اند، لذا ما 

نیز که در بسیاری از مقولات در زمره و تراز کشور های 

پیشرفته هستیم، این قابلیت و توانایی را داریم که 

در امر کاهش تصادفات جاده ای و حوادث ترافیکی 

شدن  عارض  از  و  کنیم  پیدا  دست  توفیق  به  نیز 

خسارات مادی و معنوی وارده از این ناحیه به مردم 

و کشور پیشگیری به عمل آوریم.

دستور اژه ای درباره 

تصادفات جاده ای

روز گذشته روزنامه اعتماد سند محرمانه ای از وزارت کشور درباره برخورد با 

بی حجابی منتشر کرد که متعاقب آن دادستانی به دلیل انتشار سند محرمانه 

علیه این روزنامه اعلام جرم کرد. عباس عبدی درباره این موضوع در اعتماد 

نوشت: »چنين اعلام جرمي موجه نيست، زيرا انتشار اسناد طبقه بندي شده 

مستلزم شكايت اداره يا سازمان مربوط است و در ابتدا در حوزه اختيارات 

مدعي العموم نيست.  مطابق ماده ۴ قانون مجازات انتشار و افشاي اسناد 

محرمانه و سرّي دولتي: »تعقيب كيفري هر يك از جرايم مذكور در موارد 

فوق موكول به تقاضاي وزارتخانه يا موسسه يا سازماني است كه اسناد آن 

منتشر يا افشا شده باشد.«به ياد دارم كه حدود 10 سال پيش به دعوت 

جمعي دانشجويي با آقاي دكتر احمد توكلي گفت وگويي داشتم. ايشان كه 

از پيگيري كنندگان اصلي تصويب و اجراي قانون انتشار و دسترسي آزاد به 

اطلاعات بود، در آنجا متذكر شدم كه مهر محرمانه و خيلي محرمانه و بالاتر 

بعضا تبديل به ابزاري براي جلوگيري از حق دسترسي مردم به تصميمات 

از تصميمات  ناآگاهي مردم  به  نيز منجر  مديران دولتي شده است.اين 

نادرست و غيرحقوقي مديران مي شود. آنان با استفاده از زدن مهر محرمانه 

بر مصوبات خود، مي كوشند تا ماجرا را حل كنند.آقاي توكلي توضيح داد كه 

براي جلوگيري از اين سوءاستفاده نادرست و خطرناك، ماده ۱۱ قانون انتشار 

و دسترسي آزاد به اطلاعات مقرر داشته: »مصوبه و تصميمي كه موجد حق يا 

تكليف عمومي است قابل طبقه بندي به عنوان اسرار دولتي نمي باشد و انتشار 

آنها الزامي خواهد بود.«اكنون كه اين سند منتشر شده، به روشني مي توان 

فهميد كه طبقه بندي كردن اين سند خلاف قانون است و دادستان محترم 

بايد نهاد طبقه بندي كننده را مورد پرسش قرار دهد، چون مفاد آن دقيقا 

مرتبط با حقوق و تكاليف مردم است. اين معنا ندارد كه براي حقوق و تكاليف 

مردم تصميم گرفته شود و با مهر محرمانه مانع از انتشار آن شوند. اينها 

مصداق قانون گذاري يا آیین نامه نويسي است كه مطابق يك اصل بديهي 

بايد به اطلاع عموم برسد.«

آیا مهر "محرمانه" هر سندی را محرمانه می کند؟ 

دیدار  در  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 

درباره  وی  با  مازندران  استان  کارگری  تشکل های 

مصوبه مجلس درخصوص افزایش سن بازنشستگی 

گفت: این موضوع بر اساس کار کارشناسی نبوده و 

تدبیر لازم در آن صورت نگرفته است.

پس  لاریجانی  آملی  الله  آیت  ایلنا،  گزارش  به 

ازاستماع گزارش ها ودغدغه های منتخبان جامعه 

کارگری؛ نمایندگان انجمن های صنفی وبازنشستگان 

استان با اشاره به مشکلات معیشتی کارگران گفت: 

برای همه ما روشن است که با توجه به تورم بالای 

۴۰ درصدی درسال های اخیر؛ کارگران نمی توانند 

معیشت معقولی داشته باشند.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام به تنگناهای 

افزایش  درخصوص  کارفرمایی  وبخش  دولت 

حقوق کارگران هم اشاره کرد و گفت: باید تدابیری 

دولت  متاسفانه  که  شود  اندیشیده  راستا  دراین 

وعمده  کنند  ایجاد  را  آن  نتوانستند  مختلف  های 

تصمیمات اتخاذ شده به ضرر کارگران تمام شد.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام لازمه بهبود 

تمام  آمدن  کار  پای  و  تعامل  را  کارگران  معیشت 

در  داد:  ادامه  و  دانست  ها  دستگاه  و  مسئولین 

جلسه تخصصی که با رئیس جمهور داشتیم تأمین 

قشر ضعیف جامعه  برای  را  اولیه  نیاز های  و  کالا 

پیش از آزادسازی قیمت ها مورد تاکید قرار دادیم که 

مورد توجه قرار نگرفت و امروز خیلی از اقلام ضروری 

از سبد معیشت کارگران خارج شده است.

انتقاد آملی لاریجانی 
از مصوبه افزایش سن 

بازنشستگی
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خبرنگاران ایرانی مقابل حاشیه سازی عراقی هاورزش 
 ایوب اودیشو پس از خوش و بشی که با ژوزه مورایس داشت به نشست خبری وارد شد و پیش از آنکه درباره جریان فنی مسابقه 

صحبت کند، شروع به انتقاد از مسافت هتل محل استقرار اعضای تیمش و محل برگزاری نشست خبری مسابقه کرد.
نیروی هوایی عصر روز گذشته با استقبال باشگاه سپاهان وارد تهران شد و اعضای این تیم در هتل استقلال مستقر شدند. 

خبر

خبر

خبر

خبر

خبر

مسی افکت: 

گران ترین بلیت دنیا برای 

اینترمیامی!

تصمیم جالب کونسیسائو برای بازی با بارسلونا

پورتو امشب در یک دیدار حساس به مصاف بارسلونا 

با  بازی  برای  کونسیسائو  جالب  رفت.تصمیم  خواهد 

بارسلونا 

 پورتو در دور پنجم لیگ قهرمانان اروپا به مصاف بارسلونا 

خواهد رفت. دیداری که به میزبانی بارسلونا و در کاتالونیا 

برگزار خواهد شد.

دیدار  این  برای  را  بازیکن   2۴ کونسیسائو  سرجیو 

فراخوانده است. این مسابقه به نوعی جدال صدرنشینی 

نیز محسوب می شود. هر دو تیم از چهار مسابقه قبلی 

خود سه برد 9 امتیاز کسب کرده اند و بارسلونا تنها به 

خاطر تفاضل گل بهتر نسبت به پورتو صدرنشین است.

نکته مهم دیگر اینکه بازنده این مسابقه خطر عدم صعود 

به مرحله حذفی لیگ قهرمانان را هم حس خواهد کرد 

و  آنهاست  کننده  تعقیب  امتیاز  شش  با  شاختار  چرا 

همین موضوع حساسیت این نبرد را دو چندان می کند.

پورتو شاهد  در  تغییر  دو  اعلام شده  لیست  اساس  بر 

هستیم که بر این اساس پپه و زیدو که در روزهای اخیر 

مشغول مصدومیت خود بودند، در اختیار کونسیسائو 

هستند و مشکلی برای حضور در نوکمپ ندارند. لیست 

لیگ  قوانین  اساس  بر  در حالیکه  است  نفره  پورتو ۲۴ 

نفر  زمین 12  داخل  بازیکن  یازده  به جز  اروپا  قهرمانان 

می توانند در برگه تعویض قرار بگیرند بنابراین کونسیسائو 

باید تا قبل بازی یک بازیکن را خط بزند.

پورتولیست پورتو برای بازی با بارسلونا:

گونسالو  و  راموس  کلودیو  کاستا،  دیوگو  دروازه بان ها: 

ریبیرو

مدافعان: فابیو کاردوسو، په په، زیدو، خورخه سانچز و 

خوائو ماریو

هافبک ها: استاکیو، مارکو گروجیچ، نیکو گونزالس، آندره 

فرانکو، ایوان خامه، آلن وارلا و روماریو بارو

مهاجمان: مهدی طارمی، فرانسیسکو کونسیسائو، پپه، 

گالنو، دنی ناماسو، فران ناوارو، تونی مارتینز، اوانیلسون 

و گونسالو بورگس

فوتبال  معروف  کارشناس  و  خبرنگار  بالاگه،  گی یم 

اسپانیا، معتقد است لیونل مسی تاثیری مانند مایکل 

جوردن در ورزش آمریکا داشته است.مسی افکت: 

گران ترین بلیت دنیا برای اینترمیامی!

، مسی در پایان فصل گذشته و پس از اتمام مهلت 

به  گرفت  تصمیم  ژرمن  سن  پاری  با  قراردادش 

دوران حضورش در فوتبال اروپا خاتمه دهد و راهی 

آمریکا  فوتبال  لیگ  در  او  شد. حضور  اینترمیامی 

موجی از اشتیاق و هیجان را بین هواداران تیم  های 

حاضر در این رقابت ها ایجاد کرد و باعث شد که 

تمامی بلیت های دیدارهای اینترمیامی در هر هفته 

به فروش برسد.

این اتفاق مورد توجه بسیاری از رسانه های ورزشی 

در سراسر دنیا قرار گرفت و حالا بالاگه مدعی شده که 

تاثیر حضور این ستاره آرژانتینی در آمریکا به حدی 

بزرگانی چون  کنار  در  او  باعث شده  که  بوده  زیاد 

جوردن و تام بردی قرار بگیرد. 

 BBC Sport این خبرنگار اسپانیایی در این باره به

گفت: »اگر فقط یک چیز باشد که هواداران ورزش 

در آمریکا بیشتر از تیم های مورد علاقه شان برای آن 

ارزش قائل باشند، اشتیاق و شوری است که برای 

فوق ستاره هایی دارند که برای تیم های آمریکایی 

بازی می کنند. 

به مایکل جوردن و تام بردی فکر کنید تا متوجه 

منظورم شوید. حالا باید نام لیونل مسی را هم به 

این فهرست اضافه کرد. هیچکس در باشگاه یا این 

لیگ آماده حضور مسی در این فهرست نبود اما حالا 

شرایط فرق کرده است. تاثیر مسی باعث شده که 

قیمت پکیج بلیت برای فصل آینده دو برابر سال 

2023 شود. 

همین اتفاق باعث شده که قیمت بلیت دیدارهای 

اینترمیامی یکی از گرانقیمت ترین بلیت های دنیا شود 

و این برای لیگی است که در بین لیگ های درجه یک 

دنیا هم قرار ندارد. صفحه اینستاگرام این باشگاه از 

یک میلیون دنبال کننده به 15 میلیون نفر رسید و این 

تاثیرات این جادوگر کوچک است.«

رفتار فیلمبردار آماتور و مغرضانه بود

پرسپولیس - سپاهان، الکلاسیکو در یک هشتم آسیا!

باشگاه استقلال با انتشار اطلاعیه ای نسبت به اتفاقات 

با ذوب آهن واکنش نشان داد.اطلاعیه استقلال:  دیدار 

رفتار فیلمبردار آماتور و مغرضانه بودواکنش ها به اتفاقات 

پایان دیدار استقلال و ذوب آهن ادامه دارد. سبک جدید 

فیلمبرداری در این مسابقه و حضور یک فیلمبردار سیار 

کنار زمین، حسابی خبرساز شد و تنش هایی میان این 

فرد و جواد نکونام به وجود آمد که بازتاب زیادی داشت.

و  جدید  تصاویری  خلق  برای  اصفهان  سیمای  و  صدا 

قرار  زمین  کنار  را  سیار  دوربین  یک  لالیگایی،  اصطلاحا 

داده بود تا اتفاقات لب خط و همچنین حواشی نیمکت 

استقلال را شکار کند. اما حضور چندین باره فیلمبردار در 

محوطه فنی آبی پوشان و ضبط تصاویر از کمترین فاصله 

ممکن، با اعتراض نکونام همراه شد.عدم توجه فیلمبردار 

به این موضوع و حضور دوباره در محوطه فنی استقلال، 

در پایان بازی اتفاقاتی را رقم زد که منجر به تنش هایی 

میان این فلیمبردار و جواد نکونام شد. در پی این اتفاق، 

خبرنگاران اصفهانی نشست خبری را که نکونام پیش از 

این تحریم کرده بود را دبل تحریم کردند و به حمایت از 

همکار رسانه ای خود پرداختند.باشگاه ذوب آهن نیز روز 

گذشته از این فیلمبردار تجلیل به عمل آمد تا حواشی این 

اتفاقات ادامه داشته باشد. 

ضمن اینکه هواداران تیم های رقیب استقلال خواستار 

برخورد کمیته انضباطی با نکونام هستند که این جریانات 

باعث شد تا رسانه رسمی استقلال مجبور به صدور اطلاعیه 

ای شود.در بیانیه استقلال که با انتشار ویدیویی از حضور 

آبی ها همراه شده،  فنی  در محوطه  فیلمبردار جنجالی 

آمده است:با وجود مشخص بودن تخلف های پی درپی 

فیلمبردارِ پخش زنده بازی ذوب آهن - استقلال و اینکه 

کارشناسان امر معتقدند استاندارهای این نوع فیلمبرداری 

و همچنین حریم سرمربی استقلال رعایت نشده است، 

و  آماتور  رفتار  این  توجیه  دنبال  به  برخی   هنوز  ظاهرا 

مغرضانه فیلمبردار هستند. این توجیه واقعا جای تعجب 

دارد.باشگاه استقلال صرفا برای تنویر افکار عمومی و ثبت 

در تاریخ، این ویدیو را از رفتارهای غیرحرفه ای فیلمبردار 

مذکور و دیگر اتفاقات بازی منتشر می کند و قضاوت را 

بر عهده بینندگان می گذارد.با دیدن این ویدیو دو سوال 

اصلی باید مطرح شود. اول اینکه چرا برای نیمکت تیم 

میزبان از این هنرنمایی ها نبود و دوربینی ثابت آن هم 

نزدیک به زمین گذاشته شده بود؟ دوربینی که خطرساز 

آن  با  ابوالفضل جلالی  ها  از صحنه  یکی  در  و  هم شد 

برخورد کرد و ممکن بود بازیکنان دیگری هم با دوربین 

روی سه پایه برخورد کنند.

سوال دوم اینکه با توجه به محتوای این ویدیو، آیا رفتار 

غیرحرفه ای این فیلمبردار تصادفی بوده است؟

قضاوت با شما!

مارک آندره تراشتگن نتوانست به بازی با پورتو 

برسد و بارسا باید بدون او در این بازی حساس به 

میدان برود.بارسلونا بدون تراشتگن مقابل پورتو 

و طارمی

امروز  تمرین  در  غیبت  با  تراشتگن  آندره  مارک 

بارسا و ادامه مشکلاتش در ناحیه کمر، قطعا نمی 

تواند امشب برابر پورتو به میدان برود. 

پس از غیبت در دو دیدار تیم ملی آلمان و دیدار 

شنبه گذشته بارسا برابر رایو به دلیل کمردرد، دروازه 

بان بارسا بازی مقابل تیم پرتغالی در هفته پنجم 

دور گروهی لیگ قهرمانان را نیز از دست خواهد 

داد. بارسا برای صعود به مرحله یک هشتم نهایی 

لیگ قهرمانان اروپا باید امشب پورتو را ببرد.

ترکیب،  در  مهم  خبر  تراشتگن،  غیبت  از  جدای 

بازگشت کاپیتان سرخی روبرتو است. او از 18 اکتبر 

به دلیل مصدومیت عضلانی غایب بوده ولی برای 

دیدار مقابل پورتو در دسترس است. امشب اینیاکی 

پنیا به جای تراشتگن درون دروازه بارسا قرار می 

گیرد. دیگو کوچن، دروازه بان جوانان بارسا، نیز در 

فهرست قرار گرفته است.فهرست بارسا برای بازی 

برابر پورتو: پنیا، کوچن، ژوائو کانسلو، بالده، آرائوخو، 

اینیگو مارتینز، فران، پدری، لواندوفسکی، رافینیا، 

ژوائو فلیکس، کریستنسن، مارکوس آلونسو، رومئو، 

سرجی روبرتو، فرانکی دی یونگ، گوندوگان، کنده، 

لامین یامال، کاسادو، آسترالاگا و فرمین.

غیبت قطعی شد

بارسلونا بدون تراشتگن 

مقابل پورتو و طارمی

لیگ قهرمانان آسیا در حالی هفته ماقبل پایانی خود را سپری 

می کند که صعود تیم های النصر و الهلال به مرحله بعدی 

قطعی شده و شش تیم دیگر منطقه غرب نیز به زودی معرفی 

خواهند شد.

و  پرسپولیس  ناامیدکننده  نتایج  و  نساجی  از حذف  بعد 

سپاهان، این هفته دو قدرت فوتبال ایران توانستند با تساوی 

در ریاض و برد در تهران، شانس صعود خود به عنوان تیم 

دوم را افزایش بدهند.

با این حال نکته مهم در مورد صعود پرسپولیس و سپاهان 

این است که اگرچه آنها از نظر جدولی مطابقت چندانی با 

یکدیگر ندارند اما بر اساس فرمت جدید کنفدراسیون فوتبال 

آسیا ممکن است در دور حذفی لیگ قهرمانان با یکدیگر 

برخورد کنند.

آسیا،  قهرمانان  لیگ   24-2023 فصل  مقررات  اساس  بر 

بازی های مرحله یک هشتم نهایی این مسابقات بر اساس 

قرعه کشی تعیین خواهد شد:

شانزده )16( باشگاه شرکت کننده که از مرحله گروهی واجد 

شرایط هستند، در مرحله یک شانزدهم نهایی بازی خواهند 

کرد و زوج ها و ترتیب میزبانی این مسابقات طی قرعه کشی 

رسمی مرحله حذفی مشخص می شود.

نکته عجیب اینکه کنفدراسیون فوتبال آسیا هیچ جزئیات 

بیشتری از قرعه کشی مرحله یک هشتم نهایی ارائه نکرده اما 

بر اساس گمانه زنی ها قرار است 4 سرگروه برتر در یک گلدان 

و سرگروه بعدی به همراه تیم های برتر دوم در گلدان بعدی 

قرار بگیرند.

به این ترتیب و با این سازوکار، در صورتی که سپاهان جزو 

4 صدرنشین برتر شود، احتمال تقابل این تیم با پرسپولیس 

وجود خواهد داشت و در صورتی که پرسپولیس و سپاهان 

سپاهان  یا  کنند  صعود  دوم  تیم های  برترین  عنوان  به 

ضعیف ترین سرگروه باشد، هیچ شانسی برای الکلاسیکوی 

ایرانی در یک هشتم نهایی وجود نخواهد داشت.

البته پیش فرض این ادعا، صعود همزمان پرسپولیس و 

سپاهان به مرحله بعدی است. پرسپولیس برای صعود نیاز به 

برد مقابل الدحیل دارد و سپاهان هم در صورت برتری مقابل 

الاتحاد صدرنشین خواهد شد.

پرسپولیس هرگز در لیگ قهرمانان آسیا با تیمی از ایران 

برخورد نکرده اما سپاهان یک بار در مرحله یک چهارم نهایی 

لیگ قهرمانان 2012 با استقلال بازی کرد و با نتیجه 2-0 حریف 

را شکست داد.

اگرچه احتمال تقابل النصر و الهلال هم در این مرحله وجود 

فضای  به  باتوجه  سپاهان  و  پرسپولیس  دیدار  اما  دارد 

استادیوم های بزرگتر ایران و اولین بازی تاریخ دو تیم در آسیا، 

جذاب ترین قرعه ممکن خواهد بود.

نکته مهم اینکه بازی های مرحله یک هشتم، یک چهارم و 

نیمه نهایی به همراه فینال رفت و برگشت خواهند بود و هر 

دو تیم فرصت استفاده از پتانسیل هواداری خود را خواهند 

داشت.

لازم به ذکر است قرعه کشی مرحله حذفی لیگ قهرمانان آسیا 

7 دی ماه در کوالالامپور برگزار خواهد شد اما مراحل یک 

چهارم نهایی و نیمه نهایی بدون قرعه کشی خواهند بود.

قرار  انگیز مقابل یکدیگر  آرژانتین در دیداری جذاب و هیجان  آلمان و 

گرفتند.حذف آرژانتینِ کم تجربه مقابل این آلمان وحشتناک

 در نخستین بازی از مرحله نیمه نهایی جام جهانی زیر ۱۷ سال کشور 

برابر  آلمان  و  آرژانتین  نوجوانان  تیم  دو  امروز  در سال ۲۰۲۳،  اندونزی 

یکدیگر صف آرایی کردند.

آرژانتین که پیش از آن موفق به شکست برزیل در یک چهارم شده بود و 

آلمان هم برای حضور در این مرحله، جدالی سخت با اسپانیا داشت اما 

به هر ترتیب دو تیم راهی این مرحله شد.

نخست  گل  منچسترسیتی  آلمانی  برنر ستاره  پاریس  دقیقه  نهمین  در 

ژرمن ها را ثبت کرد و این گل با بازی تهاجمی و پرفشار آرژانتین همراه شد 

که در نهایت هم به لطف دو گلی که آگوستین روبرتو از دقایق ۳۹ و ۴+۴۵ 

زد، نیمه نخست با برتری دو بر یک آبی آسمانی پوشان خاتمه یافت.

در چهل و پنج دقیقه دوم شرایط تغییر کرد؛ این آلمان بود که کنترل بازی 

را در اختیار گرفت و نوجوانان آلمانی موجب اذیت و آزار خط دفاع آشفته 

آرژانتین شدند و در نهایت هم ابتدا در دقیقه ۵۸، پاریس برنر و ۱۱ دقیقه 

پس از آن مکس مورسدت گلزنی کرد.

بازی در اوج حساسیت و جذابیت دنبال می شد و درست در لحظه ای که 

ژرمن ها منتظر شنیدن سوت پایان بازی بودن، باز هم آگوستین روبرتو 

در دقیقه ۹۰+۷ خستگی را به زانوی آلمانی ها برگرداند تا دو تیم آماده 

ضربات پنالتی شوند.

آرژانتینی ها در ضربات پنالتی همه را ناامید کردند؛ ماستائونو و اچوری هر 

دو پنالتی خود را از دست دادند و آلمان با گل کردن دو پنالتی آغازین 

با  را تا حدودی راحت کرد و در آخر هم ضیافت پنالتی ها  خیال خود 

پیروزی ۴ بر ۲ آلمان پایان پیدا کرد تا آلمان اکنون به عنوان فینالیست 

مسابقات تماشاگر بازی فرانسه-مالی از ساعت ۱۵:۳۰ در دیگر بازی مرحله 

نیمه نهایی باشد.

جام جهانی نوجوانان  جام جهانی نوجوانان

تیم ملی نوجوانان آرژانتین تیم ملی نوجوانان آرژانتین

فوتبال فوتبال

حذف آرژانتینِ کم تجربه مقابل این 

آلمان وحشتناک

په په و لامینه یامال، مسن ترین و جوان ترین بازیکنان لیگ قهرمانان اروپا، 

امشب در بازی بارسلونا و پورتو به مصاف یکدیگر می روند.تقابل تاریخی در 

چمپیونزلیگ: 24 سال فاصله!

 په په )40 ساله( و لامینه یامال )16 ساله( به عنوان مسن ترین و جوان ترین 

بازیکنان فعلی لیگ قهرمانان اروپا، در بازی بارسلونا - پورتو به مصاف یکدیگر 

خواهند رفت.بین مدافع باتجربه پورتو و مهاجم اسپانیایی 24 سال و 4 ماه و 15 

روز اختلاف وجود دارد. سرجیو کونسیسائو، سرمربی پورتو، در نشست خبری 

پیش از این بازی درباره این دو بازیکن صحبت کرد:"در رابطه با یامال باید 

بگویم او بازیکنی با استعداد فوق العاده است، او ویژگی های بسیاری قوی  ای 

دارد. امیدوارم به غیر از بازی مقابل ما او آینده باکیفیتی داشته باشد.

در مورد په په باید بگویم برای بازیکنی مانند او سخت است که برای مدت 

زیادی در یک سطح بمانید. په په یک هیولای رقابتی است، او 116 بازی در لیگ 

قهرمانان اروپا دارد. باورنکردنی است بازیکنی مانند او که بردها و قهرمانی های 

قابل توجهی داشته همچنان تشنه موفقیت است. او اولین یا جزو اولین 

کسانی است که وارد جلسات تمرین می شود و از همه دیرتر از زمین خارج 

می شود. بازیکنان جوان باید کیفیتی را داشته باشند که په په از آن بهره می برد."

په په به عنوان مسن ترین بازیکن فصل جاری لیگ قهرمانان شناخته می شود. 

او در بازی امشب می تواند از رکورد آلن مک گرگور پیشی بگیرد و پیش از آن 

هم رکورد مارک شوارتزر، الکساندر شوکوفسکی، جانلوئیجی بوفون و مارکو بالوتا 

را پشت سر گذاشته بود.

تقابل تاریخی در چمپیونزلیگ:

 24 سال فاصله!
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چاپ کتاب های شما از یک نسخه 
تا صد هزار نسخه

انتشارات شروع

صفحه آرایی و طراحی کتاب، 
مجله و نشریات، بروشور و ... 

پذیرفته می شود

09391899871

افزایش 86 درصدی غرق شدگی در بوشهر
صیادان به هشدارهای هواشناسی توجه کنند
مدیرکل پزشکی قانونی استان بوشهر از رشد ۸۶ درصدی غرق شدگی در بوشهر خبر داد و گفت: در شش 
خبــــــــر ماهه نخست امسال ۲۸ نفر در سطح استان به علت غرق در دریا جان خود را از دست داده  اند. 

خبــــــــــــر انرژی

گزارش 

خبــــــــــــر 

خبــــــــــــر 

خبــــــــــــر 

معاون انرژی سازمان پدافند غیرعامل کشور در نشست با 

مدیران و کارکنان مجتمع گاز پارس جنوبی گفت: امروز یکی 

از حیاتی ترین انرژی برای کشور تولید گاز پایدار است و 

مجتمع گاز پارس جنوبی یکی از مراکز حیاتی و راهبردی 

کشور است.

عبدالرحمن کشوری، معاون انرژی سازمان پدافند غیرعامل 

فیزیکی  پیشرفت  بررسی  تخصصی  نشست  در  کشور 

در  جنوبی  پارس  گاز  مجتمع  غیرعامل  پدافند  پروژه های 

استفاده  با  افزود:  مجموعه  این  کارکنان  و  مدیران  جمع 

گاز پارس  کارکنان پرتلاش مجتمع  نوآوری  از خلاقیت و 

جنوبی، تعمیرات اساسی در این مجموعه با موفقیت پایان 

جهت  در  خوبی  پیش بینی های  و  ریزی  برنامه  و  یافت 

ادامه  است.وی  شده  محقق  قطعات  و  تجهیزات  تامین 

داد: اکنون با نزدیک شدن به فصل زمستان نگاه هموطنان 

عزیز کشورمان به دستان پرتوان شما کارکنان مجتمع گاز 

اظهار  ادامه  در  پارس جنوبی دوخته شده است.کشوری 

کرد: چالش ها و مسائل اساسی در پالایشگاه های گازی 

کشور را می بایست همیشه مورد توجه ویژه قرار دهیم و 

آسیب پذیری ها را شناسایی و استخراج کنیم و در جهت رفع 

موانع گام های اساسی برداریم.معاون انرژی سازمان پدافند 

غیرعامل کشور تصریح کرد: سامانه های صنعتی موجود را 

بازآوری و از دستاوردها و تجربه های موجود برای جاری 

سازی مسائل مهم و حیاتی پدافند غیرعامل دربزرگترین مرکز 

تولید گاز کشور استفاده و بهره ببریم.

وی گفت: مقاوم سازی در پالایشگاه های پارس جنوبی را 

باید سرلوحه ی کارها قرار داده و در اولویت کارها قرار گرفته 

و این امر مهم نقش بسیار موثری در جهت تولید پایدار گاز 

خواهد داشت.

معاون انرژی سازمان پدافند غیرعامل کشور بیان کرد:

مجتمع گاز پارس جنوبی یک زیرساخت بسیار مهم، حیاتی و راهبردی 
در کشور است

از آغاز اجرای قانون واگذاری موقت   سرپرست اداره کل بهزیستی بوشهر 

کودکان و نوجوانان بی سرپرست و بد سرپرست به خانواده ها خبر داد.رضا 

محمودی ادامه داد: با هدف حضور کودکان بی سرپرست و بد سرپرست در 

خانواده به صورت مهمان، تا تعیین تکلیف آنان برای بازگشت به خانواده 

اصلی یا فرزندخواندگی، بهزیستی آماده اجرای قانون مراقبت موقت این 

کودکان و نوجوانان توسط خانواده های متقاضی می باشد.وی افزود: زوجین 

و دختران بالای ۳۰ سال واجد شرایط می توانند با مراجعه به ادارات بهزیستی 

متقاضی مراقبت موقت از کودکان نوزاد تا ۱۸ سال ساکن مراکز شبانه روزی 

شوند تا در صورت داشتن شرایط و طی مراحل قانونی، کودک تحویل خانواده 

شود. محمودی بیان کرد: تا زمان تعیین تکلیف به صورت بازگشت به خانواده 

خودش یا نزد خویشاوندان یا فرزندخواندگی، به صورت مهمان در خانواده 

میزبان مراقبت می شود.

آیا جامعه استقبال می کند؟

مطالعات کارشناسان نشان می  دهد نگهداری از کودکان به صورت اردوگاهی 

به آنان آسیب می رساند و موجب بروز اختلالاتی در سلامت روان کودک مانند 

دلبستگی ناایمن و برخی اختلالات دیگر به ویژه در خصوص اعتماد به نفس 

و مهارت های ارتباطی خواهد شد.

از همین رو، طرح مذکور پیشنهاد و مصوب شد تا به جای مدتی که قرار 

است کودکان بی سرپرست یا بدسرپرست در مراکز بهزیستی یا موسسات 

شبه خانواده به سر ببرند، آنان در قالب مراقبت موقت وارد خانواده ها شوند.

با توجه به شرایط آسانتر این طرح نسبت به فرزندخواندگی، باید دید در 

جامعه از آن استقبال می شود؟

سرپرست بهزیستی استان مطرح کرد؛

آغاز واگذاری »موقت« کودکان
 بی سرپرست و بدسرپرست در بوشهر

افزون  از نصب  گاز استان بوشهر  "مدیر عامل شرکت 

بر231000 هزار انشعاب در سطح استان خبر داد."

به گزارش روابط عمومی این شرکت ، علی اکبر فقیه 

مدیر عامل شرکت گاز استان بوشهر گفت : از این میزان 

، 150000 انشعاب در شهرها و81000 انشعاب نیز در سطح 

روستاها اجرا گردیده است. وی در همین رابطه با اشاره 

به نقش مؤثر انرژی گاز در توسعه و رفاه اقتصادی مردم، 

تصریح نمود: در سال گذشته نیز برنامه های تدوین 

اتمام  به  را بطور کامل  انشعاب  شده در زمینه نصب 

رسانده و در سالجاری نیز مطابق با برنامه ریزی های 

وی  است.  شده  اجرا  انشعاب   3025 گرفته،   صورت 

در پایان با تاکید بر ارتقاء روز افزون کیفیت و کمیت 

خدمات ارائه شده به مردم در زمینه تامین پایدار گاز 

مصرفی ، تحقق این مهم را گامی اساسی در اهتمام 

خدمت گذاری به هم استانی های عزیز عنوان نمود.

..................................................................

مدیر عامل شرکت گاز استان بوشهر خبر داد:

نصب افزون بر231000 
انشعاب گاز در استان

آهن  راه  خط  ادامه  در  که  شیراز  بوشهر_  آهن  راه  طرح 

سراسری شمال به جنوب کشور است، اجرای سخت ترین 

پیشرفت  درصد   ۳۵ تنگستان  شهرستان  در  آن  قطعه 

فیزیکی دارد.

درصد   ۳۵ شیراز  بوشهر-  آهن  راه  قطعه  سخت ترین 

پیشرفتبه گزارش خبرگزاری صداوسیما مرکز بوشهر، راه آهن 

شیراز – بوشهر در ۱۱ قطعه در استان های فارس و بوشهر 

به طول ۱۴۰  تا ۱۱ آن  از قطعه ۸  طراحی شده است که 

کیلومتر در استان بوشهر قرار دارد.

 قطعه ۱۰ این خط ریلی در شهرستان تنگستان، به عنوان 

سخت ترین قطعه، ۱۱ تونل و ۴ کیلومتر پل دارد و در زمان 

حاضر حدود ۳۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و قرار است  

منابع مالی آن از تهاتر نفت تامین شود. ۱۵ سال از طرح 

مصوب شده راه آهن شیراز – بوشهر می گذرد، اما تامین 

منابع مالی آن مانع از پیشرفت طرح شده بود تا این که در 

سفر رییس جمهور به استان بوشهر و با موافقت رهبر معظم 

انقلاب یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون یورو به آن اختصاص 

یافت.

این خط راه آهن از بخش بوشکان هم مرز با استان فارس 

آغاز  می شود و بعد از عبور از شهر کلمه در دشتستان و 

سپس شهر اهرم به دو شاخه تقسیم که یکی به چغادک و 

دیگری به عسلویه می رسد.

راه آهن سراسری  ادامه خط  بوشهر_ شیراز  راه آهن   خط 

شمال به جنوب کشور است که از تهران، اصفهان و شیراز 

عبور می کند و سپس به بوشهر می رسد.

سخت ترین قطعه راه آهن بوشهر- شیراز با 3۵ درصد پیشرفت

انتشار گازهای اسیدی در پالایشگاه 
فجر جم 27درصد کاهش یافت

 ۲۷ کاهش  از  گازفجرجم  پالایش  شرکت  مدیرعامل 

درصدی انتشار گازهای اسیدی طی ۲ سال گذشته در 

این شرکت خبر داد.

گازفجرجم،  پالایش  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 

مهندس سید محمد مهدی هاشمی گفت: خوشبختانه 

با انجام اقدامات موثر وفنی، موفق شدیم میزان انتشار 

گازهای اسیدی را نسبت به سال قبل ۱۴ درصد و نسبت 

به دو سال قبل ۲۷ درصد کاهش دهیم.وی اضافه کرد: 

کاهش انتشار این نوع گازها موجب پایداری هوای پاک 

شده و بهبود مناسب و قابل موثری در منطقه و محیط 

پیرامونی محسوب می گردد.مدیرعامل شرکت پالایش 

از اظهارات خود، ترکیبات  گازفجرجم در بخش دیگری 

اسیدی را جزء جدایی ناپذیر گازهای استحصالی از چاه 

و مخازن گازی دانست و تصریح کرد: این ترکیبات در 

فرایند شیرین سازی گاز از آن جدا شده و در کوره های 

زباله سوز تغییر شکل یافته و به گازهای کم خطر و غیر 

آلاینده تبدیل می شود.  وی ادامه داد: هرچند انتشار 

این نوع گازها به لحاظ عملیاتی کاملأ طبیعی و نرمال 

به نظر می رسد اما همکاران متخصص ما در واحدهای 

مهندسی و HSE اقدام به اصلاح و بهبود فرایند شرایط 

فعلی نموده و توانسته اند میزان انتشار گازهای اسیدی 

را کاهش دهند

استاندار بوشهر با بیان اینکه در دولت سیزدهم در توسعه زیرساخت های 

آموزشی و فرهنگی تحول مهمی صورت گرفته است گفت: در این راستا در 

۲ سال گذشته ضمن بهره برداری از ۴۵ مدرسه، ساخت ۶۰ فضای آموزشی 

و پرورشی آغاز شد.

 احمد محمدی زاده در نشست بررسی طرح های فرهنگی آموزشی در استان 

بوشهر با بیان اینکه در دولت مردمی و انقلابی آیت الله رئیسی تحولات 

مهمی در بخش های مختلف ایجاد شده است اظهار داشت: در عرصه اقتصاد 

دریا محور طرح های مهمی بر اساس سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری 

اجرایی شده است.وی با اشاره به طرح های حوزه آموزشی در دولت سیزدهم 

گفت: در 2 سال گذشته در توسعه زیرساخت های آموزشی طرح های مهمی 

در دستور کار قرار گرفت و تاکنون 45 مدرسه در استان بوشهر افتتاح شده 

است.استاندار بوشهر با اشاره به آغاز ساخت 60 فضای آموزشی و پرورشی 

تصریح کرد: ساخت سالن سرپوشیده دانش آموزی در دستور کار قرار گرفته 

و در مدت 2 سال گذشته 3 استخر دانش آموزی در شهرستان های بوشهر، 

دشتستان و گناوه تکمیل شده است.

محمدی زاده، ساخت 40 زمین چمن ورزشی مصنوعی در مدارس استان 

بوشهر را از دیگر طرح ها دانست و تصریح کرد: در این راستا 140 کلاس درس 

بهداشت در مدارس این استان ساخته شده است.وی افزایش مراکز سنجش 

دانش آموزان پایه اول ابتدایی را مورد اشاره قرار داد و خاطرنشان کرد: مراکز 

سنجش دانش آموزان ورود به پایه اول ابتدایی از 7 به 24 مرکز افزایش 

یافته است.استاندار بوشهر نوسازی ناوگان خودرویی آموزش و پرورش در 

قالب طرح شهید زالی را مورد اشاره قرار داد و اضافه کرد: در این طرح 44 

خودرو سواری و کامیون به ناوگان خودرویی آموزش و پرورش استان بوشهر 

اجتماعی  اورژانس  رایگان  راه اندازی خط  است.محمدی زاده،  افزوده شده 

دانش آموزی و اختصاص 5 کابین و استقرار مشاوران برای پاسخگویی به 

مراجعه کنندگان را از دیگر طرح ها اعلام کرد. وی با بیان اینکه اسناد ثبتی 

برگ یک هزار  ثبتی تک  أخذ سند  از  آموزشی صادر شده است  فضاهای 

ملک آموزشی، پرورشی و ورزشی حوزه آموزش و پرورش استان خبر داد و 

گفت: 75 هکتار فضای آموزشی استان بوشهر که عرصه آن در اختیار بنیاد 

مستضعفان بود سند مالکیت آن صادر شد.

بهره برداری از ۴۵ مدرسه در 
استان بوشهر

آغاز ساخت ۶۰ فضای آموزشی و پرورشی

معاون فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه 

آموزنده  نکات  از  عظیم  ذخایر  دارای  شهدا  وصیت نامه 

است، گفت: استفاده وصیت نامه شهدا در حوزه فرهنگ 

دارد. قرار  کار  دستور  در  اسلامی  ایرانی  زندگی  سبک  و 

سیدمحمدصادق هاشمی در نشست با مسئول و معاونان 

به  اشاره  با  بوشهر  استان  ایثارگران  امور  و  شهید  بنیاد 

هجمه های تبلیغاتی معاندان و بدخواهان نظام جمهوری 

اظهار  خانواده ها،  ویژه  به  جوانان  و  نظام  علیه  اسلامی 

کار  دستور  در  معاند  رسانه های  ابزار  از  استفاده  داشت: 

بدخواهان نظام قرار دارد.وی نفوذ فرهنگی در افکار جوانان 

و نوجوانان را از اهداف دشمنان دانست و افزود: آنچه که 

در این جنگ فرهنگی باید به آن مسلح شویم اسلحه جهاد 

تبیین است که مقام معظم رهبری بسیار بر آن تأکیدات 

فراوان دارند و بخشی از آن با بیان هنری میسر می شود.

معاون فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور 

ضمن تشکر از تلاش مجموعه فرهنگی بنیاد شهید استان 

بوشهر، خواستار ترویج هر چه بیشتر فرهنگ ناب ایثار و 

شهادت در میان نسل جدید و آینده ساز ایران اسلامی شد.

والامقام  شهدای  وصیت نامه  اینکه  بیان  با  هاشمی 

دارای ذخایر عظیم از نکات آموزنده است گفت: استفاده 

وصیت نامه شهدا در حوزه فرهنگ و سبک زندگی ایرانی 

اسلامی باید در زندگی امروزه به کار گرفته شود.

پیروزی های  و  تحولات  و  بسیج  هفته  به  اشاره  با  وی 

غرورآفرین رزمندگان جبهه مقاومت فلسطین، خاطرنشان 

کرد: آنچه امروز به عنوان مقاومت در مقابل ظلم و جور در 

غزه شاهد آن هستیم نشات گرفته از سبک زندگی اسلامی 

و عمل به دستورات الهی است که ویژگی های بارز آن را در 

وصیت نامه شهدای والامقام وجود دارد.

 استفاده وصیت نامه شهدا در حوزه فرهنگ و سبک زندگی ایرانی اسلامی
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در  این نشریه:

زهرا  قدرتنما،

 سبحان قنبرپور، 

عبدالصمد شهریاری 

و ...

سعید فرهنگیانتماشا

کتابخانه

خبر

خبر

ایرج زبردست در نوشتاری به کتاب »متافیزیک شعر« 

اثر مهدی مظفری ساوجی پرداخته است.

به گزارش ایسنا، این شاعر و منتقد ادبی در معرفی 

»سه گانه  است:  نوشته  شعر«  »متافیزیک  کتاب 

»متافیزیک شعر«، اثر مهدی مظفری ساوجی، تاریخ 

جست وجوی  و  است  شعر  روح  تکامل  و  تکوین 

»سرچشمه های روح« در شعر، از گیل گمش، تا امروز 

با استناد به منابع و مآخذ منتخب و معتبر. کتابی 

است که نگاهی هستی شناسانه به پدیده شعر دارد؛ 

امروز، همواره همدم  تا  باستان  روزگار  از  که  هنری 

انسان بوده است و منشأ طلوع و تبلور روحِ او. هنری 

که همیشه، در پشت کلمات چاپ شده، بر فراز زبان 

حرکت کرده و در تمام تاریخ، به تعبیری، موجد خط 

سوم و دوائر درک بوده است.

 مهدی مظفری ساوجی، در این کتاب، بر آن بوده که 

نشان دهد انسان، چگونه به تعبیر هلدرلین، اقامتی 

هایدگر،  زعم  به  چطور،  و  دارد  جهان  در  شاعرانه 

که  می آفریند  روشنی  فضای  ما  زندگیِ  در  شاعری، 

در پرتو آن، همه چیز تازه و متفاوت از آنچه پیشتر 

می نمود جلوه گر می شود. به همین دلیل، تا وقتی، 

کند،  زبانِ هستی حفظ  با  را  پیوندش  آدمی،  بیانِ 

پابه پای  هستی،  و  می شود  نو  لحظه  به  لحظه 

در  ساوجی،  مظفری  گشوده.  او  بر  آشکارگی،  این 

ادبیات  در  بینش،  این  ریشه های  جست وجوی 

این  به  استناد  با  و  می رسد  کبیر  دیوان  به  فارسی 

ابیات از مولوی:

  نو ز کجا می رسد؟ کهنه کجا می رود؟

  گرنه ورای نظر، عالَم بی منتهاست

  عالَم چون آبِ جوست، بسته نماید ولیک

  می رود و می رسد، نو نو این از کجاست؟

از یونان باستان و  اندیشه،  این  نتیجه می گیرد که 

البته،  به شکل مشخص از سقراط آب می خورد که 

باز به زعم مظفری این بینش، ریشه ای عمیق تر دارد 

که اگر در جست وجوی آبشخور اصلی آن برآییم، به 

می رسیم.  پیشاسقراطی  فیلسوفان  از  هراکلیتوس، 

یک  در  دوبار  نمی توانیم  »ما  می گفت:  هراکلیتوس 

رودخانه فروبرویم، زیرا آب رودخانه، هر دَم، آبی تازه 

است.«

 از جمله دریافت های قابل تأمل مؤلف این کتاب، نگاه 

متفاوتی است که به »فلسفه« و »شعر« دارد. نگاهی که 

اگرچه در مواجهه اول، سهل می نماید، اما عمیقاً، ممتنع 

است. مظفری می نویسد: »شعر و فلسفه، از آنجا که 

هر دو مبتنی بر خلق جدید و خرق عادت اند، ما را به 

وجه یا وجوهی مشترک رهنمون می شوند. به عبارتی، 

از  برمی گزینند،  بیان خویش  برای  دو  این  که  زبانی 

جنس زبان رایج و روزمره نیست که حوایج عرفی و 

عادی را برطرف کند. اگرچه اجزا و عناصر کشف و شهود 

انعکاس جهان، مغایر و مباین  ادراک و  هرکدام، در 

با دیگری است؛ شعر متکی بر تخیّل خلاق است و 

فلسفه، مبتنی بر تعقّل خلاق.«

رابطه  به  خود  کتاب  سطرهای  آغازین  در  مؤلف    

ناگسستنی  پیوندهایی  که  فلسفه  و  ادبیات  میان 

شاعران  را  فیلسوفان  و  می کند  اشاره  دارند  هم  با 

در  ناکامی  از  پس  که  می داند  شکست خورده ای 

آفرینش هنری، به صورت بندی استدلالی اندیشه های 

خود پرداخته اند؛ اندیشه هایی که حامل نوعی شهود 

هنری بوده اند. ساوجی در ادامه به مهم ترین کتاب 

و  می کند  اشاره  تراکتاتوس  یعنی  ویتگنشتاین، 

می نویسد: »بسیاری، تراکتاتوس را به عنوان یکی از 

مهم ترین کتاب های فلسفی قرن بیستم و تنها کتاب 

شمار  در  ویتگنشتاین،  حیات  زمان  در  منتشرشده 

کامل ترین کتاب های شعر مدرن، در ردیف کارهای 

ریلکه و پل سلان قلمداد کرده اند که ابیات آن نه با 

وزن و قافیه که با منطق نوشته شده  است. کتابی 

که از حیث شکل و محتوا، هدف و بیان، شعر غنایی 

شعر  مثل  که  اقلیدسی  برنامه ای  با  کتابی  است. 

هرمسی خوانده می شود و در آن، منطق و فلسفه، 

مرزهای  به  بلور،  مانند  شفاف،  انتزاعیاتی  قالب  در 

عروض رسانده شده است. جالب آنکه ویتگنشتاین، 

خود، نسبت و تناسب فلسفه و شعر را نزدیک تر از آن 

می دید که بتوان آن ها را از هم تفکیک کرد، تا آنجا 

که به صراحت، در کتاب فرهنگ و ارزش، که پس از 

درگذشتش منتشر شد، بر این نکته تأکید می ورزد که 

فلسفه را مُجازیم فقط بسراییم.«

 دوست دارم این یادداشت کوتاه را با پیشانی نوشت 

پایان  به  متافیزیک شعر  نخستین فصل سطرهای 

به »طبیعتِ  افلاطون،  از قول  آنجا که مؤلف،  ببرم؛ 

به  و  می کند  اشاره  روح«  »طبیعت  مقابل  در  تن« 

نقل از رسالۀ فایدروس، می نویسد: »در هنر پزشکی 

سخنوری،  هنر  در  و  بشناسی  را  تن  طبیعتِ  باید 

طبیعت روح را.« این سخن افلاطون در حقیقت، از 

مهم ترین راه های وصول به شعر است که اعتبار خود 

را همچنان پس از قرن ها حفظ کرده است.

در سال 1298 هجرى شمسى اولين سالن سينماى استان بوشهر در 

بندر بوشهر افتتاح گرديد. حاج يحيى فيروزى شيرازى كه صاحب 

عكاسخانه اى با عنوان شهرت خود بود يك دستگاه آپارات را وارد 

بندر بوشهر كرد. مدتى كوتاه پس از آن سينماى اول بوشهر با 

مخالفت افراد مذهبى روبرو شد و سالن سينما را به آتش كشيدند 

و سينما تعطيل شد. پس از آن 13 سال در بوشهر سينما نبود تا 

دومين سينماى استان نيز به نام خيام توسط حاج محمد غوث 

افتتاح گردد. در ادامه سينماهاى ديگرى نيز در اين بندر افتتاح شد.

دومين شهرستان بوشهر كه صاحب سينما شد؛ شهرستان برازجان 

بود. در سال 1342 اولين سينماى اين شهرستان افتتاح شد كه 

سينماى اول اين شهرستان نيز همچو سينماى اول بندر بوشهر با 

مخالفت مذهبی ها روبرو شد و به تعطيلى گرائيد. 

در سال 1345 همزمان با افتتاح سالن مدرن و مجهز سينما فانوس 

در بندر بوشهر، دومين سالن سينماى شهرستان دشتستان نيز 

افتتاح گرديد. در ساير شهرستان ها سالن سينما در قبل از انقلاب 

وجود نداشت ولى در ادامه در سال هاى پس از انقلاب اسلامی 

در برخى از شهرستان ها كه همجوار صنايع گاز و پتروشيمى قرار 

گرفتند صاحب سالن سينما شدند. در ادامه اين فصل به صورت 

نُه  در  سينما  سالن هاى  سرگذشت  و  افتتاح  تاريخ  به  جداگانه 

شهرستان بوشهر پرداخته می شود.

ادامه دارد ...

یادداشت

پیشخوان خبر
کتابی که »تاریخ تکوین و 

تکامل روح شعر« است

داستان ها چگونه 

فیلم می شوند؟

امام جمعه شهرستان جم با اشاره به لزوم توسعۀ کتابخانه ها در فضای شهری، تأکید 

کرد: در زیست شهری، وجود کتابخانه به مثابۀ باغ دانش ضروری است، از این رو ساخت 

دومین کتابخانۀ عمومی در جم مایه خیر و برکت دانش در این شهر خواهد بود.

به گزارش خبرنگار خبرگزاری کتاب ایران )ایبنا( در جم، حجت الاسلام محمد محمدی 

ظهر سه شنبه در آیین کلنگ زنی دومین کتابخانۀ عمومی جم، با قدردانی از شهرداری و 

شورای اسلامی جم که رسالت ساخت این کتابخانه را عهده دار شده، گفت: ساخت و 

توسعه کتابخانه در فضای شهری امری ضروری است؛ چون در زیست شهری، باید باغ 

دانش وجود داشته باشد.وی با اشاره به حدیثی از امام صادق )ع( دربارۀ کتاب، ادامه داد: 

خوشبختانه شهردار جم فردی اهل مطالعه و دانش است که این موضوع را به طور جدی 

پیگیری کرد و با همکاری فرمانداری شهرستان و مدیرکل کتابخانه های عمومی استان 

بوشهر امروز ساخت این کتابخانه را بر زمین زدند.وی یادآور شد: ما قدردان مسئولان 

و افرادی هستیم که اهتمام ویژه ای به توسعۀ فرهنگ کتاب و ساخت کتابخانه در نقاط 

شهری و روستایی دارند، هستیم. امیدواریم این کتابخانه هم مایه خیر و برکت دانش برای 

اهالی شهر جم باشد.

جم بعد از ۳۰ صاحب کتابخانۀ عمومی دوم می شود

مدیرکل کتابخانه های عمومی استان بوشهر نیز در بخش بعدی این آیین گفت: کلنگ 

ساخت دومین کتابخانۀ عمومی شهر جم در حالی زده می شود که بیش از سال از تأسیس 

اولین کتابخانۀ عمومی این شهر می گذرد. در این ۳۰ سال، با توجه به افزایش مهاجرپذیری 

و افزایش جمعیت این شهر صنعتی که شهرک های مسکونی صنایع نفت و گاز را نیز در 

خود جای داده، پیگیری های زیادی برای توسعۀ ساختار کتابخانه ای این شهرستان صورت 

گرفت تا اینکه شهردار و شورای اسلامی شهر جم در این دوره با نگاه خوبی که به حوزه 

فرهنگ به ویژه کتاب دارند، پای کار آمدند و ساخت کتابخانۀ دوم این شهر را متقبل شدند.

حیدر راهب ادامه داد: شهردار و شورای اسلامی این شهر که پیش از این زمین این 

کتابخانه را داده بودند، امروز وارد عمل شدند و عملیات ساخت آن را با نشاندن کلنگ 

بر زمین، آغاز می کنند. تشکر می کنیم از شورا و شهرداری که در مصوبات خود چنین نگاه 

بلندنظرانه ای را به طرح های فرهنگی دارند.وی افزود: بی شک بازخورد فعالیت این مرکز 

کتابخوانی را پس از افتتاح به  وضوح با توسعه فرهنگی این شهر خواهیم دید. جم شهری 

است با وجه ای فرهنگی که نوجوانان فرهیخته ای را در بطن خود پرورش داده است و این 

شهر به شدت نیاز به کتابخانۀ دوم داشت تا بتواند به نیازهای کتابخانه ای شهروندان خود 

به شکل مطلوب تری پاسخ بگوید.

ساخت کتابخانۀ دوم، مطالبۀ دیرینۀ مردم جم بود

فرماندار شهرستان جم هم در بخش بعدی آیین کلنگ زنی دومین کتابخانۀ عمومی جم 

گفت: خرسندیم که امروز در این آیین شاهد هم افزایی دستگاه های دولتی برای توسعه 

زیرساخت های کتابخوانی و پیشرفت فضای فرهنگی جم هستیم.سیدمحمد احمدپور 

یادآور شد: ساخت این کتابخانه یکی از مطالبات دیرینه مردم جم بود که این مطالبه انصافاً 

با نگاه توسعه طلبانه و مثبت شهردار و شورای اسلامی کنونی شهر جم عملی شد. از نظر 

من، ساخت این کتابخانه، مهم ترین پروژه فرهنگی شهرستان است.

ساخت دومین کتابخانۀ عمومی جم با اعتباری بیش از ۱۰ میلیارد تومان

شهردار جم هم پیش از کلنگ زنی این پروژه بزرگ گفت: دومین کتابخانۀ عمومی شهر جم 

با اعتباری برابر با ۱۰ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان در زمینی با مساحت ۶۲۰ متر مربع در 

دو طبقه با مساحت ۸۴۰ مترمربع از سوی شهرداری در مدت ۱۳ ماه ساخته خواهد شد.

سیدخلیل حسین زاده تأکید کرد: ساخت این کتابخانه با هدف توسعۀ زیرساخت های 

کتابخانه ای و مرتفع کردن نیاز کتابخوانی شهروندان جمی صورت می گیرد. امروز توسعۀ 

جوامع از مسیر توسعه فرهنگی می گذرد بنابراین ما تلاش کردیم تا خلأهایی ساختاری 

فرهنگی که در فضای شهری جم وجود دارد، شناسایی و برطرف کنیم.

امام جمعه جم مطرح کرد؛

 ساخت دومین کتابخانۀ عمومی در شهر جم 
مایۀ برکت دانش است

کتاب »داستان ها چگونه فیلم می شوند« نوشته 

شهبازی،  رامتین  از  مقدمه ای  با  شوقی  پیمان 

ایران  جوانان  سینمای  انجمن  انتشارات  توسط 

منتشر شده است.

کتاب »داستان ها چگونه فیلم می شوند« نوشته 

رامتین شهبازی،  از  با مقدمه ای  و  پیمان شوقی 

مدرس سینما، توسط انتشارات انجمن سینمای 

جوانان ایران منتشر شده است. این اثر پژوهشی 

با هدف افزایش تعامل میان ادبیات و سینما با 

تکیه بر آموزش به فیلمسازان جوان ایرانی نوشته 

مجموعه  اثر  این  در  شوقی  پیمان  است.  شده 

نامدار  چهره های  و  استادان  از  جدید  مقالاتی 

آموزش فیلمنامه در جهان را که بر مبنای اهداف 

کاربردی نوشته شده اند، گردآوری کرده است.

نوشته  کتاب  این  مقدمۀ  از  بخشی  در  شوقی 

هدفی  با  کتاب  این  مقالات  »مجموعه  است: 

فراهم شده اند و مخاطبانش کسانی هستند که 

گذرانده اند  را  فیلمنامه نویسی  آموزش  دورۀ  قبلًا 

اقتباسی  کار  یک  نوشتن  می خواهند  اینک  و 

یک  با  مقالات  مجموعه  این  در  کنند.  شروع  را 

فیلمنامه نویسی  کلیدی  فن های  و  فوت  سری 

شاید  و  می شوید  آشنا  ادبی  اقتباس  و  کوتاه 

حکم یک آموزش تکمیلی برای شما داشته باشد. 

نویسندگان این مقالات جزو اساتید سرشناس و 

کارشناسان حرفه ای فیلمنامه در اروپا و آمریکای 

معتبرترین  در  مقاله  ده ها  که  هستند  شمالی 

فیلمنامه نویسی  تخصصی  وبگاه های  و  مجلات 

آن دیار دارند.

 از میان نزدیک به صد مقاله آموزشی سعی کردم 

مخاطب  کار  به  که  کنم  دست چین  را  آن هایی 

ایرانی بیاید و در این مسیر هر جا که لازم دیدم به 

برخی اشارت مختصر در مقاله ها توضیحاتی اضافه 

شود از آن پرهیز نکردم و با استفاده از ویدئوهای 

نکاتی  نویسنده  هر  سخنرانی های  و  آموزشی 

برای  تا مطلب  افزودم،  به متن مقاله  یافته و  را 

خواننده جوان ایرانی بازتر شود. ممکن است برخی 

مباحث در تعدادی از مقالات تکرار شده باشند یا 

در آرای کارشناسان پاره ای اختلافات نیز دیده شود. 

به نظرم اولی به نشست بهتر مفاهیم در ذهن 

کمک می کند و مورد دوم نیز ناشی از دیدگاه های 

از  خود  که  است؛  کوتاه  فیلم  به  آنان  متفاوت 

جایگاه این گونه سینمایی در کشور نویسنده و 

کارکردش در جوامع مختلف می آید.«

در این پژوهش، روند اقتباس ادبی در چهار سؤال 

اصلی خلاصه شده است: ایده اصلی منبع اقتباس 

چه  کرد؟  حذف  باید  را  چیزهایی  چه  چیست؟ 

چیزی را باید اضافه کرد؟ چگونه باید مواد اصلی 

را تغییر داد تا فیلمنامه قوی تر شود؟ 

نکاتی که در این پژوهش مورد تحلیل و بررسی 

قرار می گیرد، به علاقه مندان و فیلمسازان آموزش 

به  را  ادبیات  شکل  بهترین  در  چگونه  می دهد؛ 

از  اثر شاهد مقالاتی  سینما تبدیل کنند. در این 

جیمز  چون  بزرگی  فیلمنامه نویسان  و  استادان 

هارولد، ریچارد راسکین، جوئل هی بر، جین ویلت 

بورمن و بن لارند هستیم.

سه  شامل  می شوند«  فیلم  چگونه  »داستان ها 

بخش است: کلیدهای فیلمنامه کوتاه، کلیدهای 

اقتباس، در حاشیه. بخش اول شامل پنج مقاله 

است که در آنها به مسئله فیلمنامه نویسی برای 

بخش  این  در  است.  شده  پرداخته  کوتاه  فیلم 

مورتون،  ری  راسکین،  ریچارد  از  مقالاتی  شاهد 

سارجنت  ملیسا  و  برنت  کاترین  لاروویه،  نیک 

هستیم. بخش دوم »کلیدهای اقتباس« شامل ده 

مقاله است. این بخش به این مسئله می پردازد 

از کتاب برای فیلمنامه کوتاه چگونه  اقتباس  که 

سینما  برای  ادبی  اقتباس  کلی  روند  و  است 

چیست. در بخش دوم با کلیدهای اساسی تحلیل 

داستان برای فیلمنامه آشنا می شویم و مسائلی 

به مثابه شعر سینمایی،  کوتاه  فیلمنامه  همچون 

و  غیرداستانی  کتاب های  از  اقتباس  شگردهای 

فلسفۀ »وفاداری« در اقتباس ادبی در آن بررسی 

می شوند. در نهایت در بخش سوم کتاب با عنوان 

فیلمنامه نویسی  حواشی  برخی  با  حاشیه«  »در 

کوتاه آشنا می شویم. »ده عادت فیلمنامه نویسان 

حرفه ای« نوشته کن میاموتو و »داستان ها چگونه 

نوشتۀ  اقتباس«  حقوق  کسب  می شوند،  فیلم 

پیمان شوقی، از جمله مقالات این بخش است.

»اقتباس کتاب برای فیلمنامه چگونه است؟« نوشتۀ 

جین ویلت بورمن یکی از مقاله های منتشر شده در 

این کتاب است. جین بورمن مدیر اجرایی پیلاین 

و  اسکریپت  مجلات  سابق  سردبیر  گروپ،  مدیا 

رایترز دایجست است و نام او به عنوان یکی از 

۱۰ وبلاگ نویس تأثیرگذار در زمینه فیلمنامه نویسی 

ثبت شده است. در ادامه بخشی از مقاله »اقتباس 

را  او  از  است؟«  چگونه  فیلمنامه  برای  کتاب 

نویسنده ها  ما  برای  »کتاب فروشی ها  می خوانیم: 

مثل مواد مخدر هستند. راهروهایشان را با اشتیاق 

را روی ردیف کتاب ها  انگشتانمان  طی می کنیم، 

می رقصانیم، جانمان می لرزد و در لذت احاطه شدن 

تنها  آنجا  اما  می شویم.  نشئه  کتاب  آن همه  با 

تهیه کننده  یک  به  اگر  نکنید  تعجب  نیستیم! 

سرشناس بر بخورید که غرق در تورق کتاب های 

جنایی باشد. نتفلیکس و سایر سرویس های مشابه 

آن، رو به رشدند و در نتیجه نیاز به حجم عظیمی 

از محتوا دارند؛ لذا چه یک نویسنده باشید و چه 

یک فیلمنامه نویس، یادگیری مهارت اقتباس ادبی 

برای پردۀ بزرگ و کوچک! - هیچ زمانی به اندازه 

امروز برایتان حیاتی نبوده است. قدیم ها هالیوود از 

نویسندگانی که از روی داستان های خود فیلمنامه 

می نوشتند نفرت داشت؛ اما زمانه تغییر کرده است. 

امروزه اگر نویسنده ای با یک پیش نویس فیلمنامه - 

حتی یک پیش نویس افتضاح - سراغ تهیه کننده ای 

برود، به دلیل صرفه جویی در هزینه های اقتباس 

باعث خوشحالی اش هم می شود«.

»نگارش  مقاله  کتاب  این  از  دیگر  قسمتی  در 

پیش نویس فیلم کوتاه« از کاترین برنت می خوانیم: 

فیلم،  کنم  روشن:  را  نکته  این  ابتدا  »بگذارید 

کوتاه فشرده یک فیلم بلند نیست؛ نویسندگان و 

کارگردانانی که این واقعیت را نپذیرند محکوم به 

شکست هستند. نکته اصلی در نوشتن یک فیلم 

کوتاه توجه به رعایت سادگی است.«

کتاب »داستان ها چگونه فیلم می شوند« نوشته 

پیمان شوقی به همت انتشارات انجمن سینمای 

با قیمت ۱۷۰ هزار  ایران در ۱۷۸ صفحه  جوانان 

تومان منتشر شده است.

تاريخ سينما در بندر بوشهر

سینما در بوشهر

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان:

مهلت ارسال آثار به دوسالانه 
حسین منزوی تمدید شد

سردبیر پایگاه نقد شعر خانه کتاب و ادبیات ایران:

هنوز غزل قالب شماره یک ایرانی هاست

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان گفت: با توجه به 

استقبال علاقه مندان از برگزاری دوسالانه حسین منزوی؛ مهلت 

شرکت در این رویداد ادبی و فرهنگی تمدید شد.

شامل  منزوی  حسین  دوسالانه  کرد:  اظهار  حسنی  امراله 

بخش های دومین جایزه ملی غزل حسین منزوی شامل غزل 

فارسی و ترکی در قالب تک اثر و مجموعه غزل )کتاب( است 

به دبیرخانه آن  اثر  تاکنون ۴۰۰  آمارهای موجود  بر اساس  که 

ارسال شده است.

وی با اشاره به اینکه بخش دیگر این رویداد ادبی شامل بخش 

»آزاد« و بخش ویژه با موضوع »خانواده و هویت ایرانی« است، 

اضافه کرد: در هر دو بخش آثار ارسالی باید مورد تایید وزارت 

استقبال علاقه  به علت  اینکه  به  اشاره  با  باشد. حسنی  ارشاد 

مندان مهلت ارسال آثار تا ۲۰ آذرماه تمدید شده است، اضافه 

کرد: علاقه مندان می توانند آثار خود را به دبیرخانه در اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان ارسال کرده یا در سایت 

اداره کل بارگذاری کنند.

اینکه  بیان  با  زنجان  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 

جوایز ارزنده ای برای این رویداد در نظر گرفته شده است، گفت: 

جوایز بخش کتاب )مجموعه غزل، کتب پژوهشی، پایان نامه و 

مقاله( شامل برگزیده اول مبلغ ۱۰۰ میلیون ریال، برگزیده دوم 

و  ریال  میلیون   ۵۰ مبلغ  برگزیده سوم  ریال،  میلیون   ۷۰ مبلغ 

شایسته تقدیر ۲۰ میلیون ریال است.

اثرهم برای برگزیده  حسنی گفت: همچنین جوایز بخش تک 

اول مبلغ ۸۰ میلیون ریال، برگزیده دوم مبلغ ۶۰ میلیون ریال، 

برگزیده سوم مبلغ ۴۰ میلیون ریال و شایسته تقدیر ۲۰ میلیون 

ریال تعیین و در بخش ویژه نیز با رای هیات داوران به سه اثر 

برگزیده مبلغ ۵۰ میلیون ریال از طرف دبیرخانه جشنواره اهدا 

خواهد شد.

زهیر توکلی، سردبیر پایگاه نقد شعر خانه کتاب و ادبیات ایران گفت: هنوز هم غزل، قالب 

شماره یک ایرانی هاست و علت آن هم سعدی و حافظ هستند.

زهیر توکلی، سردبیر پایگاه نقد شعر خانه کتاب و ادبیات ایران در گفت وگو با خبرگزاری 

کتاب ایران )ایبنا( درباره هدف از فعالیت پایگاه نقد شعر توضیح داد: این پایگاه با هدف 

ایجاد برقراری عدالت و دسترسی شاعران و علاقه مندان شعر از نقاط مختلف کشور به کتاب 

و جلسات شعر راه اندازی شده است. ایجاد این پایگاه نقد شعر باعث شده هر شاعر از 

طریق این پایگاه شعرش را ارائه کند و برخی از شاعران و اساتید شناخته شده بر این شعر، 

نقد مکتوب بنویسند که این امر برای برقراری عدالت در کشور قدم بزرگی است. این طرح 

همچنین به نوعی سنت شکنی کرده و نقدها از نقد شفاهی به سمت مکتوب رفته است. 

شاعران اگر به جلسات شعر دسترسی پیدا می کردند در بهترین حالت شعر آنها به صورت 

شفاهی نقد می شد و از نظر دقت نقد شفاهی کجا و نقد مکتوب کجا؟ در بهترین حالت 

کسی که شعر این شاعر را می شنید در حدود چند دقیقه نکاتی را متوجه می شد و تذکر 

می داد که البته خود همین هم آفت زاست؛ چرا که اگر فرض کنیم مدیر جلسه و کسی که 

از ابتدای جلسه شعر شاعران را نقد می کند؛، شاعر خوبی هم باشد در بیشتر مواقع آن شاعر 

جوان کانالیزه و تکرار می شود. در نقد مکتوب دقت بیشتری وجود دارد، در کنار آن سایت 

ویراستاری فنی هم دارد و نظارت می شود که نقدها کیفیت داشته باشند و منتقدان حرف 

اشتباه نزده باشند. همچنین در این پایگاه تعداد منتقدان زیاد است و هر منتقد سلیقه 

خاص خود را دارد؛ در نتیجه شعر شاعر بین منتقدان مختلف پخش می شود و شاعر با 

سلیقه های مختلفی مواجه می شود و کانالیزه و تکراری نمی شود.این شاعر و منتقد با بیان 

اینکه پایگاه نقد شعر فقط برای آموزش شعر و ادبیات است، عنوان کرد: ما حدود ۵۸۰۰ 

کاربر داریم و حدود ۴۰ نفر از اساتید اشعار را نقد می کنند؛ ورود برای همه رایگان است و 

شاعران می توانند پروفایل ایجاد کنند و شعرهای خود را ارسال کنند. برای اشعار ممیزی هم 

داریم و تقاضا می کنیم که شاعران در اشعار ارسالی ملاحظات و شئونات اخلاقی و اجتماعی 

را رعایت کنند؛ چرا که این پایگاه یک سایت آموزشی است و باید توجه داشته باشند که 

از نوجوان ۱۳ ساله تا پیشکسوتان عضو داریم.توکلی درباره اولویت برنامه های پیش روی 

پایگاه نقد شعر افزود: اولویت ما بالا رفتن تعداد اساتید پایگاه است و سعی داریم دایره 

سلیقه ها متنوع تر شود. از طرفی روی جنبه علمی سایت هم کار می کنیم چون هنوز این 

خلا در بحث سایت پایگاه وجود دارد که اگر بودجه ما بیشتر شود در بخش »به علاوه نقد« 

مطالب تئوری و کاربردی بیشتری را منتشر خواهیم کرد.

وی همچنین گفت: هنوز هم غزل، قالب شماره یک ایرانی هاست و علت آن هم سعدی و 

حافظ هستند. امروزه توجه نسل جوان به چندین جریان مختلف است و حیطه غزل نیز 

متنوع شده و باید بیشتر آموزش داده شود.

حمید موذنی


